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ecütorial 

En aquest número de RUFACA coincideix que es publica la 
representació de tres obres teatrals representades per artistes 
de la nostra comarca. 

Concretament a Puigcerdá, Bellver y Liívia. En aquest mo-
ment en qué la societat no está massa sensibilitzada envers 
aquest art és una cosa molt important que valorem molt posi-
tivament aquest fet. Si, senyor; cal animar, recotzar i ajudar 
aquests grups. 

RUFACA se'n fa ressó en aquesta editorial per tal que aixó 
continui i augmenti. El teatre és quelcom molt important 
per a una sana convivencia entre tothom. 

Fem teatre, vegem teatre, protegim el teatre. 
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ELVENT 
DEL DÍA 7 
DEGENER 

Els disbarats que va fer el vent huraca-
nat lie] dia ó al 7 de gener, mes o menysja 
els vam poder palesan Tot el dia a les fos-
ques, teulades arrencades. antenes de TV 
trencades, etc.. Pero, potser una de les co
ses inversemblants que va fer, fou la quan-
titat de neu que col.loca al Passeig de Rigo-
lisa de manera que el deixá totaliuent obs-
truit. Les congostes arribaven a alî ades de 
prop de 2 metres. Fins i tol, i com es pot 
veure en la foto, un cotxe hi queda toial-
ment cobert per la neu. Sort que els seus 
ocupants Thavien pogut abandonar a temps 
L'endemá, les feines de neíeja del caim es 
varen haver de fer amb una pala mecánica. 
com també es pot veure a la foto. La neu 
i el vent teñen males bromes. . . 

SERVEI 
D'URBANISME 

El Servei d'Urbanisme ha aprovat defini-
tivament cent cinc (105) projectes presen-
tats per ajuntaments gironins, 

La Generalitat a través del Servei d'llr-
banisme de Girona, organisinc depenent 
del departament de Política Territorial i 
Obres Publiques ha resolt atorgar Taprova-
ció definitiva a 105 projectes d'obres pro-
nioguts per diferents ajuntaments. 

De la nostra coinarca trobem: 
— Projecte de reforma xarxa aigua po

table i clavegueram, que promou l'Ajunta-
ment d'Urús. 

- Projecte de pavimentació i condieio-
nament del Camí a Sareja, que proinou l'A-
juntament de Llívia. 

F.I . V. 

LA CAIXA 
INFORMA 

teni Catalunya" que convocó en el verano 
de 1979 y en el que fueron presentados un 
total de 9.292 dibujos eji la provincia de 
Gerona. 

Este concurso está abierto a todos los 
niños de hasta 14 años y era un intento de 
que a través de los dibujos los niños refleja
sen su visión de nuestra tierra. 

Los jóvenes artistas de Cerdanya presen
taron 301 dibujos siendo premiados 6 de 
ellos: 

Jordi PORTA i MIRO de Bellver de Cer
danya. 

Joan Caries MARTÍNEZ de Bellver de 
Cerdanya. 

Mari KUIZ i GARCÍA de Bellver de Cer
danya. 

Lourdes TALI.,AFERRO i CANO de 
Puigcerdá, 

Antonia ORTEGA i OLIVA de Bellver 
de Cerdanya. 

Maria Neus MARTÍNEZ i BORREGO 
de Bellver de Cerdanya. 

Nuestra enhorabuena a todos los partici
pantes. Que estos premios sirvan de alicien
te y se traduzca en una mayor participa
ción en otra ocasión. r,i ir-.ir^* 

RLIFACA 

La Caixa de Pensions ha publicado la 
lisia de los premiados en el concurso "Pin-
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PISTA DE GEL 

Per fi ha arribat la prestació alorgada 

per a la conslrucció de la pista de gel esseni 
el total de 13.000.000 de pessetes, i d'uns 
5.500.000 de pessetes el queja ha arribat 
a Puigcerdá-

Tant les juntes del Gel com les del PoU-
esportiu treballen de valent per aconseguir 
fer les formules per a la captacio de socis 
i niitjá de financament pels 10.000.000 de 
pessetes restants que queden per a la seva 
construcció. 

En principi la fórEiiula que. sembla ser, 
será la que es dura a terme es Taportació 
de 100.000 pessetes que es podran pagar 
al comptat, o amb una aportado de 40.000 
pessetes i 13 quotes de 5.000; o bé un cré-
dit especial que faran les CaiKCs. .Aixó do
narla dret a veure tots eJs partits de hoquei 
gratis, a teñir DOS SEIENTS a la tribuna 
de la pista i a 150.000 pessetes amon¡t¿a-
bles ainb quotes del Poliesportiu. 

També s'han tingut contactes amb CO-
INS.A la qual va informar que el pressupost 
ha pujat aproximadament en dos milions 
de pessetes. 

Després de dures negociacions '̂ ís queda 
que si Passemblea de socis del Poliesportiu 
ho aprovava es signará el contráete el día 
15 de febrer i la pista estaría en condicions 
de patinar el mes de setembre. 

Encara que aquesta campanya de socis 
no está al carrer sembla ser que ja s'han tro-
bat mes de trenta, deis cent, socis que fan 
falta. 

Pere Capdevila 



actúa lita t 

TEATRE A L'INSTITUT 
Enhorabona nois de l'Institut, cal felici-

tar-vos per la meritoria tasca duta a terme 
per tal de portar una mica de teatre per 
aqueixes contrades que tan mancades es-
tan. 

CAMERERA NOVA, d'En Joan Oliver, 
EL PRINCIP! DE LA SAVIESA i LA LLU-
NA A CASA d'En Pere Calders foren les 
tres obres que es van posar en escena. Si em 
demaneu quina va sortir millor us diré que 
no hü sé. Pero si diré que els actors van po
sar molt "foc a la pipa''. 

Dia: 19 de desembre, Lloc: Saló d'Actes 
de rinstitut. Hora: 4 de la tarda. Assistén-
cia: molt nombrosa. 

Relacionem tot seguit els actors que in-
tervingueren en cada obra: 

CAMERERA NOVA 
Osear Ángel Maurell 
Juana Victoria Liseda 
Enric Ramón Tresserres 
Paula Nuria Rabat 
Quim Xavier Gabanes 

Narrador 
Maria 
Laura 
Amiga la. 
Amiga 2a. 
Amiga 3a. 
Pare 

LA LLUNA A CASA 
Ruser Peitx 

Maria Turiera 
üolors Farré 

Nati Sevilla 
Teresa Inglada 
Nuria Moliner 
Esteba Pastor 

EL PRINCIPI DE LA SAVIESA 
Marcel Joan Ramón Gómez 
Jeroni Xavier Gabanes 
Virtuts Ma. Angeis Sánchez 
L'honie del gramófon Josep M. Barredo 
I J dona que ha 

perdut la memoria 
La dona que ha perdut 
l'honradesa 
Gitana 
Filosofa (Úrsula) 

Nuria Mira 

Teresa Inglada 
Elisabet Maillo 
Nuria Moliner 

Muntatge Berta Oromi, Nuria Vinyet 
Decorats L. Surroca 
Música i Llums 1. Puigbó, N. Vinyet 
Cül.laboraren Dolors Fageda, 

Lloren^ Utgés, Sr. Antoni i la gent 
de disseny i hogar. 

Gaudjrem tanmateLx de l'actuació deis 
"Músics del demá" entre obra i obra. Per 
cloure el programa una mostra de gimnás
tica ntniica. 

Si US demanem que no clogui aci la cosa, 
ho fareu?. . . 

Grácies. E. G. 

TEATRE 
A BELLVER I ALP 
El dia 28 de desembre passat van ser 

representáis ELS PASTORESTS al teatre 

de Bellver peí GRUP DE TEATRE DE 
BELLVER. Feia cinc anys que no s'hi re-
presentaven, i enguany l'esmentat grup en 
feu dues actuacions. Val a dir que és una 
mica difícü fer ELS PASTORETS en un es-
cenari co-m el de Bellver que no arriba a 
quatre nietres de fondária, Tant la direcció 
com la representado foren molt reeixides. 
El públic va poder gaudir d'aquesta obra 
tan tradicional a casa nostra en aqüestes 
festes. Mes tard. el dia 2 de gener els van 
fer a Alp on també tingueren una conside
rable acceptació. 

TEATRE A LLIVIA 

"El principi de la savjesa' 
entretinguda. 

representació molt 

El GRUP DE TEATRE INFANTIL DE 
LLIVIA va fer el seu debut amb Tobra LA 
MINYONA PERFECTA, els autors de la 
qual foren els mateixos actors. L'obra fou 
representada el dia 5 de gener al saló muni
cipal. Val a dir que aquests xicots ho van 

fer molt bé, tenint en compte la seva curta 
edat. 

Sota la direcció de PAgapito, el grup vol 
continuar assajant I és probable que en un 
futur no molt Uunyá, LhVia tingui un bon 
grup de teatre, Anim i endavant. 
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actuafítat 

TEATRO EN EGB 

El pasado día 18 de diciembre se estre
naron dos piezas teatrales que, junio con 
otras dos. se venían ensayando en el Cole
gio Alfonso [, y por alumnos del mismo 
desde 3er. Curso hasta 8o. de Básica. 

Las obras estrenadas fueron adaptacio
nes de las de W. Shakespeare "La fiereciüa 
domada" y el cuento de C. Andersen "El 
traje nuevo del emperador", interpretadas 
ambas por alumnos de 2a. etapa de EGB. 

No sé si el teatro es un arte o un trabajo, 
pero desde luego en este caso, hubo en los 
ensayos tanto de lo uno como de lo otro. 
El trabajo fue muy duro, teniendo en cuen
ta que las últimas semanas, que eran las 
más difíciles, coincidieron con los exáme
nes de los chicos, los nervios, las ausencias 
por enfermedad que tuvieron que ser supli
das en el último momento, el vestuario que 
costó bastante ir completando, sobre todo 
para algunos actores, etc., etc. 

Los decorados fueron realizados de la 
manera más sencilla, y con muy pocos me
dios, pintados sobre papel, pero el resulta
do fue sorprendente y dieron el ambiente 
necesario para el desarrollo de las escenas. 
La magm'ílca idea de las diapositivas nos 
aJiorró muchos decorados y dio una origi
nalidad y un clima apropiado para la obra 
de Shakespeare. 

Las lagunas y los fallos fueron cubiertos 
por el entusiasmo y la buena voluntad de 
los chicos. Los trajes fueron confecciona
dos con prendas de uso corriente y con mu
cha imaginación; el maquillaje fue rápido y 
sin problemas. Los cambios de decorados 
fueron un auténtico maratón; con muy po
cos elementos, teniendo que poner el públi
co el resto. Se trataba de pasar de salón del 
trono a un desván para en la escena siguien
te transformarlo todo en la cocina de pala
cio. La "Fierecilla domada" apenas presen
taba problemas de decorado, pero las actri
ces se cambiaron de vestido tres veces, una 
para cada escena, lo que nos obligaba a una 
carrera contra reloj y casi se ponían un ves
tido sobre otro. 

Hubo algunos despistes que se salvaron 
con mucha rapidez y buena dosis de discre
ción y el público apenas si se dio cuenta. 
Los que en verdad lo pasaban mal eran los 
que estaban entre bastidores. 

Tuvimos mucha colaboración en la parte 
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musical por parte del Sr. Fabra que amable
mente compuso la música de dos canciones 
el resto lo puso Beethoven. 

La experiencia fue muy positiva. El pú-
bhco respondió de una forma inesperada, 
acudiendo en tal número que desbordó el 
aforo del local. Los muchachos estuvieron 
muy resposables y a la altura de lo que se 
esperaba de ellos. 

Es una maravilla hacer algo con ellos, 
porque siempre te responden con su ánimo 
e imaginación, afición y esfuerzo. 

Parece ser que se volverá a representar 
"La fierecilla domada" en el Casino Cereta-
no durante el carnaval, lo que creará nue

vos problemas al tratarse de un escenario 
mayor, pero seguro que se resolverán con 
muchas ganas para que resulte un motivo 
de estímulo que permita continuar con el 
grupo y ayude al nacimiento de nuevos. 

Se siguen ensayando otras obras y se 
empezarán algunas nuevas para finales de 
curso. Esperamos que la iniciativa no caiga 
en el olvido y la desgana y el curso que vie
ne vuelva a renacer ese espíritu y afición 
por un arte tan antiguo y amplio como el 
teatro. 

Todo depende de vosotros, cliicos y chi
cas de EGB, ¡Animo! 

Grup de Teatre 



actuafítat 
A GER TAMBE SABEM FER 

"XARINOLA" 
Es veritat, aquests dies de Testes Nada-

lenques es fan for^a coses boniques. 
El primer que es va fer, va ser un quinto 

per recollida de eéníims per un viatge de ía 
mainada de les escoles. 

Va ser for^a animat i creiem que Papor-
tacíó va ser bona. Eis pares varen donar tot 
el que composava els lots: una parella de ti-
rons, una parella de conills, un lot de llan-
gonisses, torrons, xainpany, conserves, etc., 
i així les criatures van poder Creure mes 
"peles"' peí seu vialge. cosa que és molt 
profitosa el poder sortir de l'entorn que els 
envolta i els hi ensenya a conébíer attres 
maneres de viure que la que teñen sempre 
i eis prepara peí día de demá a saber-se val
dré per ells mateixos en cas d'haver de sor
tir de casa seva. 

NIT DE CAP D'ANY i 
PATRONA SANTA COLOMA 

L'associació de veins "Geri" va fer un 
sopar de fi d'any que hj va ser convidat tot 
el poblé. També creiem que és bonic que la 
gent es reuneixin i confraternitzin, grans i 
petits i tots plegats facin un sopar; alxó 
ajuda a treure les calories i moltes persones 
que potser no sorttrien de casa i passarien 
la Nit veient el programa de TV es reunei-
xen, fan petar la xerrada i sembla que Pany 
coment̂ a amb mes bona avinenca i germa-
nor. 

Fer la preparado de tot aixó és molt bo

nic i tothom aporta la seva ajuda i les seves 
coses: taules, cadires, plats, gots, etc. 
BALL DE SANTA COLOMA. 

A la nit, gran bailada al local deis baLxos 
de l'Ajuntament. 

També hi havia forî a animació- Després 
de menjar els dotze grans de raim, tothom 
va bailar i és bonic veure que tant bailen els 
avis coin la quitxalla. També varen venir 
forca forasters que després de sopar en al
gún hotel volien acabar de passar la nit amb 
una mica d'il.lusió. 
EL CONVIT DE LA SOCIETAT 
DE CACA I PESCA. 

Els cacadors del poblé varen caijar un 
isard. un porc senglar i dues liebres i varen 
convidar a tothoin a menjar-ne. Les dones 
deis cacadors varen fer el guiso i tothom 
que va vcler va poder menjar aquest estofat 
de ca^a tan bo i tan antic com la mateixa 
vida. Va ser un altre dia d'alegria i de retro
bada de la gent del poblé. 
GRAN IL.LUSIO 
LA NIT DE REÍS. 

Püdem dir que és la primera vegada que 
els Reis varen visitar oílcíalment el nostre 
poblé; dones que recordem, solament un 
any varen fer una visita molt curta a l'esglé-
sia i no varen teñir ni temps de donar res 
ais nens; pero aquest any com es veu que 
varen venir amb avió i varen aterrar a l'ae-
roport de la Cerdanya varen teñir mes 
temps i ens varen fer una visita mes llarga. 

LA CASA DE LA VILA, 

UN PLE ON 
GAIREBE 
TOT ANAVA 
D'AIGUA 

-Almenys per un cop han estat tots ben 
obedients. En el darrer pie l'alcalde havia 
demanat puntualitat ais regidors. Veureu, 
és que gairebé a cada pie, a l'hora de co-
menfar, encara no hi havia ni "quorum", és 
a dir: la meiíaí mes un del consistori. Sa-
bem, pero, que els qui arriben tard son 
sempre els mateixos. Potser els rellotge no 
els funciona massa bé, o bé millor haurien 
de menjar cues de pansa per alió de la me
moria. . .! Llástima que la regidora Julia no 
hi fos: hauria pogut participar de l'alegria 

que hi havia al consistori. No sabem si va 
ser la satisfácelo de cada un deis regidors 
per haver estat puntuáis -almenys un cop
el que va provocar aquella euforia coLlecti-
va, pero és ben cert que durant una estone-
ta (mentre es llegien i passaven actes a la 
signatura) hi havia alió que en dieun *'am-
bientillo i catxondeo". Al públic ens arri-
baven de tant en tant, paraules. , . Vaja, 
que s'ho passaven pipa! Els habituáis deis 
plens ens hi trobávem bé, pensant sobretot 
que era una rebuda ben agradable peí nou 
regidor per Centristes de Catalunya -en 
Lluís Morer-, Tothom pot imaginar-se per 
un moment, semblant papereta: entrar ai 
consistori on els altres fa dos anys que hi 
son. Si mes no, aquella mica de nervis del 
primer dia en un pie, creiem que varen dis-
sjpar-se tot seguit, peí "jolgorio" que es 
portaven, de xerrameca i de seient. Sí, de 

L'associació de Pares d'alumnes "Santa 
Coloma" deis pobles de Ger, Isóvol I Me-
ranges varen fer tot el possible perqué els 
Reis d'Orient fessin una visita ais nens a les 
Escoles de Ger i varen fer una xocolatada 
per a tothom per tant que l'espera no fos 
tan llarga i així a les 7 de la tarda es varen 
concentrar tots a menjar xocolata i a les 8 
eis Reis d'Orient feien i'entrada real al pati 
de les Escoles amb tot el pati pie de maina
da i geni gran que també va anar a rebre a 
SES Majestats. 

Varen arribar amb una carrossa perfecla-
ment engalanada i il.luminada per fanalels 
de color vermell i una estrella que eren el 
compiement just a la mágica presencia deis 
tres Reis, 

A i'arribar varen ser rehuís per la prime
ra autoritat municipal, que els va dir que 
agraía molt Pesfon^ que feien de visitar tots 
els nens de tota la comarca a la Nit i deixar-
els'hi els seus regáis. 

Les Majestats, Melcior, Gaspar i Baltasar 
varen rebre a tots els nens i els hi varen ofe-
rir caramels i obsequis i així acaba l'encant 
de la nit de la il.iusió. 

Espereni que els Reis quedessin contents 
de la rebuda que varen teñir i no s'oblidin 
mes de venir cada anys a veure els nens d'a-
questa part de la Cerdanya i els portin mol-
tes coses. 

Aquí s'acaba la xarínola que deiem al 
comentar que havíem fet a Ger. Aixó és 
una cosa molt positiva, per un poblé que 
sembla que comenija a sortir del seu enso-
pinient que tenia tan sois uns anys enrera. 
Esperem que les petites coses es vaigin con-
tinuant i si pot ser, augmentant. 

Un gerense 

seient peí nou company: ara li assignaven 
un lloc, després un altre, i un altre fins que 
la cosa va anar en serio, és a dir, quan el 
batlle va presentar oficialment el nou regi
dor Lluís Morer, al consistori, llavors va 
canviar de lloc, que no seria el definitiu. 

Els centristes tenien que decidir qui deis 
seus seria tinent d'alcalde, i com que cada 
un deis regidor-: té un lloc assignat (a la tau-
la deis plens) en Morer va tornar a canviar 
de seients. Per si algú aixó li sembla un em-
bohc cal exphcar que en els plens el consis
tori seu en un ordre concret. De cap de tau-
la el batlle i a la seva dreta I per ordre aifa-
bétic els quatre tinents d'alcalde, i a conti-
nuació els altres regidors també per ordre 
alfabétic. Total, que abans d'entrar en l'or-
dre del dia, bassat en una serie d'aprova-
cions per tal de tirar endavant lasolucíó al 
problema de Paigua, es manifeslava que¿|_ 
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^ u regidor per ceníristes és en Lluís Morer 
i e] nou tinent d'Alcalde és en Pére¿ de Ro
zas, Sí bé, pero el consistori té un regidor 
sense comissió i un tinent d'alcalde sense 
número, car e] batlle va dir que pensava 
en un proper íutur (ho será de proper?) 
reorganitzar les comissions. De nionieiu 
dones, les coses queden tal com estaven. 

Pe] que fa referencia a l'aigua preferim 
en un proper número parlar-ne mes exten-
sainent i amb mes informacjó. dones al pie 
es va llegir una análisis molt interessant, te
ta peí departanient de sanitat de la Genera-
lilat, peí que creiein ca! informar amplia-
nient sobre Tassumpte. De totes maneres sí 
podem dir en aquest apartat que es va par

lar deis comptadors d'aigua. Sembla ser que 
en un plac determinat bauran d'estar col.lo-
cats. Per a poríar-ho a terme rajuntament 
informará préviament í dispossará d'una 
persona que passará a controlar per les ca
ses, i poder teñir així una relació directa ¡ 
precisa de qui en té i qui no. Tot el consis-
tori veu la importancia deis comptadors 
per estalviar aigua i coincidelx també que 
aixü ja bauria d'estar arreglat fa temps, 
dones ja bo havla posat en marxa Panterior 
ajuntament. i mentres tant la gent ha anat 
fent el ronso. 

Les comissions no tenien res per infor
mar, tret d'en Fullana que va parlar d'una 
possibiütat de comprar estanterles metál-
liques per l'arxiu, dones a resultes d'una 
canyeria arrebentada va filtrar-se aigua per 
les estanteries de fusta fent malbé docu-
ments. L'ajuntament va creure oportú fer 
un pressupost previ. 

actualitat 
En Fullana, també, va llegir una carta 

deis Pares de Familia (de básica) adre^ada 
a I'ajuntament on demanava l'ajut econo-
mic per uns cursets de natació. Ells (els pa
res) n'hi posarien 50.000 pessetes, i en de-
manarien també 50.000 al Consell d'esport 
i evidentment 50.000 mes les bauria de po
sar I'ajuntament, dones el total deis cursets 
és de ISO.OOO pessetes. En el consistori no 
hi havia unanimitat d'opinions, dones si 
tots íenien molt ciar la importancia del cur-
set per la mainada, uns regidors argumenta-
ven que I'ajuntament té problemes econo-
mics 1 a mes el Poliesportiu té l'obligació 
d'organitzar-los. Per tant sense l'aportació 
de I'ajuntament els cursets s'haurien de fer 
igual. Total, que es va posar a votació i va 
quedar aLxí; dues abstendons, en Ravetllat 
i en Sapé. Quatre en contra, en Peitx. Vidal 
Peñarroja i Salinas. La resta -6— estava 
d'acord amb concedir les 50.000 pessetes. 

NOTA DE CENTRISTES DE CATALUNYA (CC-UCD) 
A la reunió del Comité Local de Centris-

tes de Catalunya (CC-UCD) de Puigcerdá 
celebrada a la seu del partit el dia 17 de de-
sembre de 1980. es va procedir al nomena-
ment deis titulars de les Secretaries Execu-
tives d'aquest Comité, amb el següent resui-
tat: 

Secretari d'Organització; Francesc Ar-
mengo!. 

Secretari d'Acció Municipal: Miquel Lla
nas. 

Secretari de Formació; Roma Bertrán. 
Secretari d'lnformació: Enríe Orri, 
Secretari d'Administrado: Andreu 

Puente. 
Per altra banda, aquest Comité Local es

tá treballant amb profunditat sobre la pro
blemática de Puigcerdá i de la Cerdanya. 
per elaborar un dossier que ser\'eixi de base 
per a possibles acords en les negoclacions 
amb abres forces poli'tiques locáis, que ja 

--^^^'^*íi«3«^^^^i!e-. 

^^ ^A Ô  LLET D'ALTA MUNTANYA 
EsiERiLinnon 

LA TROBAREU A TOTES LES BOTIGUES DE 
LA CERDANYA EN BOTELLA DE LITRE I MIG 

CERDANYA PUIGCERDÁ 
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han comen^at a desenvolupar-se. L'esmen-
tat (iossier está ja prácticametit elaborat en 
la seva totalitat. Tanmateix, en ell es con
templen solucions per ais distinta temes 
que afecten directament els nostres con-
ciutadans. 

Entre altres accions, Centristes de Cata
lunya (CC-UCD) ha presentat ]a a TAjun-
tament de la nostra Vila un escrit en el qual 
es fa patent la nostra preocupado pe! possi-
ble tancament de l'Escorxador Municipal, 
amb el consegüent perjudici per ais indus
triáis del ram i de tota la comarca, dema-

nant de la nostra primera auioritat local, 
que duguí a terme, en el menys tempspos-
sible, totes les gestions que siguin oportu-
nes a fi i efecte d'aconseguir la dilacíó del 
termini marcat peí Decret Llei aparegut 
al Butlletí Oficial de i'Estat de data 4 de fe-
brer de 1977, fins que poguem coinptar 
amb noves instal.Iacions, que també han 
estat objecte d'estudi per part del Comité 
Local de Centristes de Catalunya (CC-
UCD), que desenvulupará quantes iniciati-
ves cregui necessáries al respecte, sempre en 
benefici exclussiu de la ciutadania cerdana 

actualitat 
i del sector afectal. 

Per úkim, Centristes de Catalunya (CC-
UCD) manifesta la seva fonda satisfacció, 
per quant pressuposa de gran benefici per 
tota la Comarca, TassoUment de la inter-
nacionalització de l'Aero-Club de ia Cer-
danya i per la donació de la primera quan-
titat corresponent a la subvenció d'una 
pista de gel a Puigcerdá; ambdós afers han 
estat .portats amb intervenció molt directa 
de Centristes de Catalunya fCC-UCD). 

COMITÉ LOCAL DE CENTRISTES 
DE CATALUNYA (CC-UCD) 

foto denuncia 
Qué hi fu aquí el coLxc de rAjuiilamcnt? 
. . . I daniunl l'accra. 
Düiiem exemple nois! 

Sesurquehadormitaqu]! 

EL PARC DE BOMBERS, 
TOT UN EQUIPAMENT 

"L'any 1309, diüuns a les deu ho-
res de la nit, se posa foc a la casa 
d'en Agustí Berles, sabater, al carrer 
deis Forns, e passá lo foc al carrer de 
la Llissa i abans que no el pogueren 
apagar, se cremaren vint-i-set i mol-
ta casa, i moriren-hi nou persones' 
fonc molt gran incendi. Placía al 
Senyor que tal no el vejam mal". 
Dietari Ortodó. Recollit al "Historial 
del Cuerpo de Bomberos de Puigcer-
dá" S. Galcerán. 

Aquesta i altres dissortades esce
nes s'han repetit moltes vegades en 
el curs de la nostra historia. Arribant 

fins i tot a consumir, en certes oca-
sions, gran part de la Vila. Aquests 
fets, pero, s'han vist compensáis per 
la presencia de l 'home que en unes 
condicions molt precáries aleshores i 
els estris adients actualment, han sa-
but defensar de les grapes del foc vi
des humanes i efectes materials. 

Parlarem una mica del present, del 
present deis nostres Bombers, en de
finitiva on dipositem la confianza en 
cas de siniestra. El cosen Tactualitat 
es composa de vint homes, organit-
zats per seccions que actúen reguláis 
per torns a l'hora de les sortides. El 
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actualitat 
desenvolupament jerárquic és com 
segueix: 
Cap del Coa: Francesc Pubill Aguüar 
Sargent la. secció: Joan Ramón Pu
bill 
Sargent 2a. secció: Francesc Baró 
Sargent 3a. secció: Joan Barnés Vidal 
Conductor Caporal la. sec: Josep 
Martínez González 
Conductor Caporal 2a. sec: Joan 
Calvet Valdivia 
Conductor Caporal 3a. sec: Frederic 
Esteban Lorente 
Conductor ajudant: Josep Cunill Se
villa 
Conductor ajudant: Pau Campa Co
mas 
Bombers: Francesc Rallo Fosch 

Antoni Ramos García 
Jaume Cunill Sevilla 
Francesc Cortes Rivas 
Jesús Valiente Navarro 
Isidre Munt Junoí 
Josep Vilella Olm 
Pere Valiente Navarro 
Ángel Sarasa Urdióla 
Francesc Torrent Camós 
Enric Sánchez Fernandez 

Val a dir en favor de tots ells que 
el seu treball es desínteressat. Es trac-
ta dones d'un eos voluntari a Fuig-
cerdá mitjan9ant solament unes peti-
tes asignacions diguem-ne simbóli-

ques, 
Será interessant conéixer Tarea 

d'actuació del Pare a la comarca que 

HEUS ací la nova unitat a dispusició del Pare. 

compren els pobles d'Alp, Bolvir, 
Das, Fontanals, Guils, Isóbol Llívia, 
Meranges i Grus: tanmateix en cas 
d'urgéneia el requeriment pot ser en 
qualsevol indret de la provincia de 
Girona. 

Parlarem ara de dotació móbil i 
material a disposicíó del Pare. Dos 
vehicles, un d'ells per utilització mes 
aviat en zona urbana i l'altre tot te-
rreny. Aquest darrer donat recent-
ment per la Diputacíó i que podeu 
veure en el reporlatge gráfic. La pri
mera unitat disposa d'un dipósit d'ai-
gua capat; d'albergar 1,000 litres una 
escala plegable de 1 5 nietres. Cabina 
doble per poder portar 6 homes. 
Aquest vehícle porta una autobomba 
per utilització en cas de necessitat. 

El camión tot terreny donat darre-
rament disposa d'un dipósit per 
4.000 litres d'aigua, cabina doble per 
fer miJlor els desplat^aments i d'altres 
accessoris que fan que sigui un ele-
ment molí útil per Textinció d'inccn-
dis. Esmentarem que arobdues uni-
tats van equipades amb emissores de 
radio per facilitar la coordinació 
d'accions i una emissora fixa al pare, 

La resta del material es composa 
de dues bombes autónomes, una 
escala que es pot remolcar, material 
de salvament, equips individuáis: ves-
tits, carretjas, cordes, pies, pales, des-
trals, cases, etc. 

Es especialment interessant remar
car que el propassat mes de Deseni-
bre tingueren líoc unes maniobres 
conjuntes els Bombers de Llivia. Alp, 
Bellver i Puigcerdá. Es té previst fer 
aquestra trobada un cop a l'any. 

El Cap de Cos, Sr. Pubill i parlant 
ja una mica de l'esdevenidor, ens do

na a conéjxer que fora molt adient i 
certament es un projecte, d'anar per 
les escoles per tal de donar informa-
ció i consells en un supósit d'incendi 
a Pescóla. Pensem que aquesta tasca 
té una especial importancia dintre 
del contexte educatiu i serien dones 
els Bombers els mes indicats per dur-
la a terme. 

Tanmateix s'ens va assabentar de 
la realització, dintre d'aquest any, 
d'unes maniobres conjuntament 
bombers de la Cerdanya Espanyola -
Francesa de la qual cosa informarem 
en el degut moment. 

Be, hem intentat donar una imat-
ge fidedigna del Cos de Bombers de 
Puigcerdá, conveni^uts de que quel-
com haurá quedat sense dir, malgrat 
tot la intenció ha sigut bona. 

Agra'im a tot el Cos de Bombers i 
especialment al seu Cap, Sr. Pubill, 
les facilitats donades per la realitza-
ció d'aquest reportatge i recomanem 
que. , . 

COL.LABOREU 
AMB ELS BOMBERS 

R.S.i E.G. 

ÉS 
B* íB 

.ci.. . _. 

^•^^^i^^^^^^^^^^^^^^H^^^^^^H 

^^^^^^^^^^^^^^^^^HBS 

.•aquesta vegada el foc és de debo. Donat e! lloc 
on es va produir. vora de l'HcJspital, les conse-
qüéncies podien ser greus, malgrat tot es controla 
pero el vehicle resta tot destruit. 

RESPOSTES I DISCULPES DE LES COMISSIONS 
FREOS I PREGUNTES 
A LES COMISSIONS 

- A LA COMISSIO D'OBRES I 
SERVÉIS 

Qué passa amb les escombraries? 
Després del retrás en la nova contrac-
tació, aixó no arranca prou bé. Ara 
sembla que la comissió no ha donat 
informado ais nous concesionaris. 

— Hi ha carrers que encara no s'hi 
passa, (abans tampoc s'hi passava, no 
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sé perqué?) 
— Hi han bosses arrebentades. No 

tenia l'ajuntament quelcom previst 
perrecollir aixó? 

— Li costa molt a la comissió reu
nir-se i treballar una mica seriosa-
ment i deixar quelcom solucionat? 

— Pot posar una mica d'ordre en 
les bosses que baixen soles a quelse-
vol hora? Es trist veure que encara hi 
ha gent que no sap, o no vol saber, 
quins son els horaris per baixar les 

bosses, ni les hores de recollida, ni el 
dia de festa que teñen els encarregats 
d'aquest servei. 

— A LA COMISSIO DE CULTU
RA I ENSENYAMENT 

— En primer lloc voldria demariL<r 
a la comissió si té previst aquest any 
comentar el curs de cátala per adults, 
com altres anys, i quan ho fará? 

— Cree que la diputado preveu 
unes ajudes en el camp cultural com 
poden ésser cicles de teatre, cine¿ 



actualitat 
conce r t s , viatges, e t c . 

P o t a q u e s t a comiss ió i d ' a c o r d 
a m b els professors de Tescola, orga-
n i tza r aques t s cicles pels nens , q u e 
t o t s h i p u g u i n a n a r i pa r t i c ipa r? 

N o seria u n a m a n e r a d ' e n s e n y a r i 
e n c e n d r e un n o u caliu en i 'esper i t de 
la n o s t r a m a i n a d a ? 

— A L A COMISSIÓ D E J O V E N -
T U T , E S P O E T I P E S T E S 

— Qué els va semblar la festa deis 
Reís? La van veure? 

— Saben q u e hi va haver u n re t ras 
d ' u n a h o r a i mit ja , q u e els nens van 
teñi r q u e acabar e spe ran t ais Reis al 
carrer i q u e feia fred? 

— Pregun ta : pod r i a l ' e smen tada 
comiss ió p r o g r a m a r mes bé les fes tes , 
po t s e r a m b m e s t e m p s o m e s mi t jans , 
n o sois e c o n ó m i c s s ino a m b m e s gen t 
de l ' a j u n t a m e n t i de les e n t i t a t s de l 
pob lé q u e hi vulguin co l . l abora r? 

U N A F E L I C I T A C I O : 
— U n a vegada m e s " F e l i c i t e m " a 

la comiss ió d ' o b r e s i servéis i a la bri
gada pe r la seva rap idesa en t r e u r e i 
ne te ja r la neu i el gel de i s carrers . 

U N D E S I G : 
— Q u a n surt í aques t n o u n ú m e r o 

d e R U F A C A deis t jar iem q u e a q u e s t a 

" cosa p e r d u d a " q u e es diu CIRCU-
L A C I O í i E ^ é s r e t r o b a t la seva co
missió peí bé del p o b l é . 

J o a n Delsprecs 

RESPOSTA D'URBANISME 

Al número 35 de RUFACA, a la secció 
"Precs i preguntes a les comissions", es fa 
referencia a dues qüestions que correspo-
nen a la comissió d'urbanisme i obres.-

La primera, concretament, en relació a 
robligatorietat per part deis constructors 
a posar xarxes protectores en les edifica-
cions. Dones bé, d'entrada cal dir que exis-
teix un reglament d'higiene i seguretat en el 
trebail, promulgat peí mlnisteri de treball i 
imaginem assumit per la Generalitat, en el 
qual es contemplen les mesures de segure
tat tal com la que estem tractant ara. Re
glament vigent i que tots els constructors 
han de conéixer. Fins i tot, periódicamente 
hi han inspeccions sobre aquesta materia, 
poguent haver-hi sancions económiques 
si no s'acompleixen les mesures exigides. 

De totes maneres, abco no fa que Tajun-
tament no hi tingui competéncies. En les 
ordenances de construcció municipals, si bé 
no contemplen la possibilitat de col. loca-
ció de xarxes, si que hi han normes que re

gulen la instal, lacio de bastides per tal d'as-
segurar no sois els qui hi treballen sino tam
bé, els vianants. 

Es cert que fins avui no s'ha tingut mas-
sa en compte aquesta qiiestió i que, malgrat 
sembli demagogia el dir-ho, es procurará es
tar-hi alerta. 

En segon lloc, la qüestió de les molésties 
ocasionades en els enderrocaments d'edifí-
cis. 

L'actual ajuntament, en aquest sentit, 
exigeix la direcció d'un técnic responsable, 
per tal d'evitar possibles complicacions 
amb els edificis colindants o en el propi 
enderrocament. 

Endemés, l'ajuntament mana que l'ende-
rrocament es fací en dates que molestin el 
míntm possible: entre testes, és a dir, ni 
pasqua, ni nadal, ni l'estiu. La major part 
de les vegades, es comencen en dilluns per 
tal de molestar menys. Allá on ha sigut pos
sible. s'han regat les parets, pero no sempre 
ha sigut així, dones en ocasions els edificis 
a abatre están en dolentes condiciong i si 
es mollessin les parets baixarien peí seu 
propi compte. De totes maneres, cal que es 
tingui una mica de paciencia i que es reco-
nebci que no sempre es possible evitar totes 
les molésties. 

Per aquesta vegada ja hem acahat. Espe-
rem que aquesta secció de RUFACA ens 
torni a preguntar el que cregui convenient. 

Comissió d'urbanisme i obres 

XERRANT AMB L'ASSOCIACIO DE PARES 
RUFACA ha volgut lenh una xerrada 

amb l'associació de pares d'E.G.B.. Ens vá-
rem reunir amb Tactual junta provisional 
per parlar del seu funcionament, deis seus 
problemas i projectes. 

RUFACA: Quan temps fa que funciona 
aquesta associació? 

Associació: Fadosanys . 
P . - Per quin motíu es va formar? 
R.— Creiem que l'educació deis nanos 

ha de ser conjunta amb Tescola i la manera 

d'estar en contacte amb els mestres és a tra
vés d'una associació de pares. 

P.— Com está actualraent la junta? 
R.— Aquesta junta és provisional. Ens 

varen canviar els estatuís de l'antiga asso
ciació i es van fer uns estatuís nous i la 
delegado els va tornar perqué es fessin al-
gunes modificacions, Estem esperant a te
ñir els estatuts definitius i elegir la junta en 
assemblea. 

P . - A rassociació hi ha només pares d'a-
lumnes? 

R.— Sí. En un principi eren pares d'a-
lumnes i amics de Tensenyament pero quan 
es van canviar els estatuts es va fer sola-
ment de pares d'alumnes perqué pensem 
que son els que podem teñir mes interés 
per estar directament afectats. 

P . - Cada quan feu reunions amb tots els 
pares? 

R.— De moment hem fet una a principi 
de curs. 

? . - I vosaltres us reuniu periodicament? 
R.— Ens reunim una vegada al m e s j 

DISFRUTE DE LA NIEVE CON. . . 

VIAJES BAIXAS, S. A, 
Cursillos de SKt -Fines de semana 

SKI tres naciones (Espaíía, Francia, Andorra) 
MONITORES - TRANSPORTES - FORTFAITS 

ALQUILER MATERIAL MERCADILLO OCASIÓN 

INFÓRMESE. . . 

C;. Victoria. 2 OGURING) - Teléfono 8H 06 02 PL'IGCERDA (Girona) 
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actualitat 
també si surt alguna cosa imprevista que cal 
decidir. 

P . - De quina forma intervé rassociació 
en les coses de reseda? 

R.— Intervenim molt directament per
qué estem en contacte amb els mestres, 
hem fet reunions amb ells, amb els pares 
deis nens, amb els delegats deis cursos. Cre-
iem que aquesta és la millor forma de veure 
els problemes que teñen tan els nanos com 
el professorat. 

P. Fins a quin punt cregueu que té que 
arribar aquesta intervenció deis pares a l'es-
cola. 

R.— Cada un té unes limitacions i unes 
coses molt concretes a fer. Per tant pensem 
que els pares tenim que pantejar-nos els 
nostres propis problemes i no ficar-nos al 
ferreny deis mestres. 

P. Entreu en el terreny pedagógic? 
R.— No, a no ser que fos un cas molt 

concret, molt greu. . . Ademes els mestres 
sempre han estat disposats a col.laborar 
amb els pares. L'educació deis nanos és una 
feina conjunta amb els mestres i depen de 
tots pero mai ens hem ficat en els métodes 
d 'ensenyament i per altra banda creiem que 
no tenim cap dret, dones els mestres son els 
professionals i els qui saben com slian de 
donar les classes. 

P . - Com ha quedat el problema de la 
Religió? 

R.— El problema de la Religió va ser el 
següent: l'assignatura de religió no és obli
gatoria pero el centre está obligat a impar
tir-la sempre que algú la demani i el proble
ma va sorgir perqué els nanos que no feien 
religió es tenien que quedar al passadís o 
desatesos a classe i aixó no podia ser. Final-
ment han quedat resolt i ens han asegurat 
que tots els nanos estarien degudament ate-
sos. Una altra cosa, en la qual l'associació 
no estávem massa d'acord era la manera de 
donar la religió. No ens oposem ni molt 
menys a que es doni aquesta assignatura, el 
que voldriem és que es dones bé i que a 
principi de curs es digués ais nanos si volien 
fer aquesta assignatura o no. 

P.— Quins han estat els principáis pro
blemes que heu tingut com associació? 

R.— Principalment económics i de falta 
de col.laboració per part de la gent. Penseu 
que a les reunions assisteix una quantitat 
mínima de pares. 

P.— Com us subvencioneu? 
R.— Aquest va ser el primer problema. 

Vam creure oportú que es fessin uns rebuts 
mensuals i vam reunir ais pares abans de fer 
la nova junta i se'ls hi va dir si cent pessetes 
al mes, per familia era una cosa raonable, 
tothom va dir que a' pero a lliora de la 
veritat la majoria de la gent no paga perqué 
se'n descuida peí que sigui. Es van deixar 
els rebuts a la Caixa pero la gent no ha pas-
sat a pagar. Es tindrá que passar pels domi-
cilis o el que sigui perqué és la única sol-
lució per subvencionar-nos. 
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També ens várem moure anant a les en-
titats bancáries de Puigcerdá a demanar al
guna ajuda i la única que ha respost ha es-
estat la Caixa de Pensions que ens ha ajudat 
económicament. 

P. - A nivell d'Ajuntament teniu alguna 
ajuda? 

P.— En general, sempre que hem tingut 
algún problema ha respost banstant bé. 

P.— L'Ajuntament va pagar els columpis 
i els jocs que es van posar a l'escola? 

R.— No, alió ho vam pagar nosaltres i la 
Caixa, l'ajuntament va posar la má d'obra. 
Ara es faran uns cursets de natació total-
ment gratu'its pels nanos de tercer, quart i 
cínqué curs i amb aixó tindrem una subven-
ció de l'ajuntament de 50.000 pessetes que 
juntament amb cinquanta mil de l'associa
ció i cinquanta que potser treurem del con-
sell comarcal d'esports es podran dur a ter-
me els esmentats cursets. 

P." Us heu plantejat algunes activitats 
extra-escolars? 

R.— Sí, pero de moment no hem fet gai-
re coses. . . Hom comprat material de labo-
ratori perqué es puguin fer practiques. In-
tentem cobrir el mes necessari i amb el 
temps pensem que ja anirem fent altres 
coses. 

P . - Amb les compres que féu de mate
rial intenteu cobrir tots els cursos í etapes? 

R.— Dins deis céntims que hi ha, sí. Ara 
el que interessaria és fer comprendre a la 
gent que si ells col.laboren no és una cosa 
que es quedi per l'entitat, sino que rever-
teix íntegrament en l'escola. 

P.— Esteu en contacte amb el Ministeri? 
Col.labora aquest d'alguna forma? 

R.— En contacte sí que estem i ens hem 
mogut molt a aquest nivell. Pero sempre 
que plantejem algún problema a Girona 
diuen el mateix: que no hi ha suficient 
pressupost, i aixi estem sense material per 
la biblioteca, sense suficient material d'es-
port. . . 

P . - Com está la qüestió del transport 
escolar? 

R.— L'any passat el Director de l'Escola 
Sr. Sánchez va anar a parlar a Girona amb 
el delegat del ministeri i 11 van dir que el 
curs ja havia comensal i que no podien 
entrar noves coses en el pressupost pero 
que peí curs vinent (1'actual) ja estaría tot 
solucionat. El que es demanava és que els 
autocars fessin tres parades mes, pero ciar 
aixó suposava recollir molta mes canalla i 
que potser es tindria que posar un altre 
autocar i aixó pujava el pressupost. Aquest 
es va tornar a demanar a Girona amb el 
temps necessari i se'ns va dir que havien 
canviat l'inspector general de transports i 
que la nostra demanda s'havia perdut i no 
constava en Uoc. Es va tornar a fer la de
manda per escrit pero es veu que tampoc 
entrem en el pressupost d'aquest any. En 
fi, que es continua igual, els nens de 1'adua
na, del pont de Sant Martí, de la colonia Si

món teñen que anar a peu al col.legi amb 
neu, fred i pluja. Apart hi ha un altre pro
blema i és que dins l'autocar cal una perso
na que vigili ais nanos i aixó encara no está 
resolt. Es va quedar que l'associació partici
paría en un part i el reste ho f arien els ajun-
taments deis pobles d'on venen els nanos a 
escola. 

P.— Quins son els problemes principáis 
que veieu en aquesta escola? 

R.— Un problema molt important és 
que no hagi un professor pels nanos que 
no poden seguir amb normalitat els cursos. 
Aixó també s'havia demanat pero el minis
teri tampoc se'n va fer carree. Un altre pro
blema és que el professorat tingui que can-
viar constantment. D'aquesta forma, mal-
grat la bona voluntat deis mestres, és molt 
difícil fer un bloc per un treball en conjunt. 
En fi, problemes hi ha molts com a totes 
les escoles estatals i no es podran solucio
nar fins que el ministeri doni l'ajuda sufi
cient. 

P.— 1 a nivell d'instal.lacions? 
R.— Son molt deficients. El manteni-

ment el té que pagar l'ajuntament pero 
malgrat que hi dedica una quantitat impor
tant de díners hi ha moltes coses on no 
s'arriba. 

P.— 1 el Menjador. . .? 
R.— El problema del menjador era que 

ais mestres els obliguen a cuidar-se del 
menjador que no és una obligació seva. Els 
mestres es queden a cuidar els nanos i el 
que s'ha fet és intentar que només hi men-
gin els imprescindibles, els que no teñen al
tre remei. 

P.— Com está la qüestió de l'esport? 
R.— Molt malament. Falten instal.Ia-

cions i professorat. També fa molt temps 
que es reclama un professor de gimnás pero 
Girona no el concedeix. 

P . - Teniu projectes per a realitzar acti
vitats? 

R.— Projectes molts, pero ciar, estem 
amb el de sempre, cal col.laboració, cal te
ñir diners. Fins ara hem anat fent el que 
hem pogut. Per exemple s'está fent teatre 
i els nanos hi posen molta il.lusió.. . Coses 
a fer n'hi ha moltes i esperem que amb el 
temps les poguem anar realitzant. 

P.— Teniu contactes amb associacions 
d'altres llocs? 

R.— Sí, l'any passat ja ens vam posar en 
contacte amb la federado d'associacions de 
pares i sempre que hem tingut algún pro
blema ens han ates i tenim una bona relació 
Peí que sembla a totes les escoles amb les 
que hem parlat teñen els mateixos o molt 
similars ais nostres: transport, material, 
diners, tot el mateix. 

Una cosa en la que també va intervenir 
l'Associació i que fins ara no hem parlat, va 
ser que alguns pares es van queixar de que 
al cine, en programes aptes, es passaven 
"traüers" de pel.Ucules "S". Es va parlar 
amb l'Ajuntament i ens van dir que avis»;. 



actuafítat 
ríen ais responsables. Després es va parlar 
atnb el govern civil. Conseqüéncia d'aqües
tes gestions va ser que durant un temps no 
es van passar els "trailers" pero aquest ja 
tornem a estar igual. 

Una altra cosa son els carteUs de propa
ganda que hi ha a fora. Hi ha una disposició 
legal que ho prohibeix i se li va dir al res-> 
ponsable del cine pero els segueix posant. 
STia parlat al respecte amb les autoritats 
i ens han asegurat que es prendrien mides 
perqué no creiem que sigui corréete que es-
tíguin aquests cartells davant un col.legi on 
hi van precisament els nanos mes petits. 

P.— En resum, esteu contents de ractivi-
tat que heu dut a terme durant aquests dos 
anys? 

R.— Es podria haver fet molt millor. El 
que passa és que tot és lent i costa molt en-
gegar les coses. Nosaltres tenim molt inte
rés en tirar les coses endavant. 

P.— Bé, per la nostra part resta només 
donar-vos les grácies i si teniu que afegir al
guna cosa mes. . . 

R.— Insistir de nou en qué tots els pares 
col.laborin i que paguin la quota dones és 
una quantitat petita pero molt important 
per poder f er les coses. 

R. S. iR.C. 

EL REAL AEROCLUB 
DE LA CERDANYA 

ÉS JA INTERNACIONAL 

> ) - > ) - > ) - > ) - > > > ) - * * -

El día 26 de gener 1'aeroclub de la Cer-
danya va estrenar la seva intemacionalitat 
en un acte amb assisténcia del Govemador 
de Girona (Sr. Ramón Codina), presiden! 
de la Diputació de Girona (Sr. Arcadi Cal
zada), batlles i regidors de les dues Cerda-
nyes i representants deis partits poh'tics i 
d'altres entitats de la comarca. 

Es va oferir un vi d'honor i els assistents 
várem poder presenciar un magnífic espec-
tacle: salts en paracaigudes, vol en "delta" 
vol en globus i acrobacia aéría. 

A tres quarts de dues va teñir lloc una 
roda de premsa en la qual estaven presents 
les autoritats i la junta directiva de I'aero-
club. Cal destacar la gran afluencia de 
membres de tots els medis informatius: 
diarís, radio, televisió.. . 

Tant el Sr. Codina com el Sr. Calzada 
van remarcar la importancia que té per a la 
comarca la intemacionalitat de l'aeroclub. 

El Sr. Lluís Querol (membre de la junta) 
va explicar que el que sTiavia aconseguit és 
la intemacionalitat per aviació esportiva i 
que el següent pas, en el qual está treba-
liant l'aeroclub és la realització de vols co
merciáis. Per poder dur a terme aquests 
vols comerciáis (amb avions d'una capacitat 

de 40 - 50 places) es necessari l'allargament 
de la pista i tota una serie d'ajudes electro-
ñiques que l'aeroclub actualment no té. 
Se'ns va informar que aixó suposaría unes 
despeses d'uns 40 milions de pessetes, des
peses que l'aeroclub no pot cobrir per si 
sol. 

Una altra cosa que caldria adobar és l'ac-
cés a l'aeroclub. El Sr. Arcadi Calzada va 
dir que des de la Diputació es tindria en 
compte i que el seu desig era venir una altra 
vegada a Cerdanya a reunir-se amb tots els 
batlles i parlar deis problemes tan sañosos 
que té la nostra comarca quant a vies de co-
municació. 

Davant la pregunta de la possible com
petencia entre l'aeroclub de la Seu d'Urgell 
i el de la Cerdanya el Sr. Querol va respon-
dre que és un tema del que slia parlat molt 
pero que ell creu que no existeix aquesta 
competencia dones son dos mercats total-
ment diferenciats. 

Per una altra banda els batlles de Fonta-
nals i Das van destacar que I 'aeroclub té el 
seu recolzament en tot moment dones és 
un bé per a la comarca totes les iniciatives 
que s'estan portant a terme, pero que do
nar ajuda económica és molt difícil dones 
els pressupostos municipals son nunims. 

Cal aclarir també que a l'acte no hi havia 
cap representant de la Generalitat perqué 
quan se'ls va convidar tenien altres com
promisos per aquest dia pero la junta en» 
va dir que teñen el suport de la Generalitat 
en tot moment. 

Per la nostra part només dir que desit-
gem que el projecte d'aviació comercial 
pugui ser una realitat dones sería obrír una 
nova via de comunicació per a la nostra 
comarca. 

RUFACA 
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LA BARONÍA 

DESALTÉGUEL 

ÍV) 

ORDINACIONS SOBRE SALTEGUEL 

Les primeres ordinacions sobre les mun-
tanyes de Saltéguel es desprenen del nome-
nament de BatUe d'aquella Baronía. Vegeu-
ne un exemplar de l'any 1649: 

"Los Drs. en liéis, Mr. Hyacinto Monte-
llá, Mr. Jaume Morer, Jaume Vilar i Joan 
Soldevila, lo present i corrent any cónsols 
de la universitat de la present vila de Puig-
cerdá, i en dit nom, BARONS de la Baronía 
de Saltéguel, Les Cases, la Tarrada, Comells 
lo bosc del CoU del BruU, Ovella, Segramor-
ta, Perafita í altres termes de la dita vila, í 
per altra part SENYORS i propietaris de 
les muntanyes deis Pasquers (estany de di
ta vila, 90 és: Lanós, Pimorent, Camp Car
dos, la Coma d'en García, riu Farrera o LIu-
ta, Pradella, La Bollosa, estany Llat, Tesco-
rada i altres molts estanys; Roda, Barres, 
el Pía deis Avellans, Mata Gallinera, Vall-
marans. Roca Roya, Carlit, Escales, Bosc 
de Matanova, Castellar, Mal-forat, Aigües 
Fredes, les deveses d'Angustrina) i altres 
muntanyes i termes. A l'honorable Rafel 
Pagés, natural de dita vila de Puigcerdá, 
SALUT EN EL SENYOR: Confiant ple-
nament de la legalitat, industria i suficien
cia vostres, amb tenor de les presents, US 
CREAM en BatUe de dits Uocs i termes, 
muntanyes, pasquers, estanys i altres de di
ta vila, a ella concedits tant per los Srs. 
Reís de immortal memoria, com encara 
amb altres justs i legítims títols de compres. 

amb tenor de les presents, VOS CREAM, 
NOMENAM i constituim BATLLE de les 
dites Baronies de Saltéguel i altres damunt 
dits termes a ella enexes, i en Bander i 
Guarda de les damunt dites muntanyes, es
tanys, pasquers, termes i forasteries de dita 
vila, donant-vos píen poder d'inquirir, cer
tificar i capturar totes i qualssevol persones 
que delinquirán en dita Baronía, tant en ci
vil com en criminal, i portar i posar los dits 
presos capturats, en poder nostre ¡ de la di
ta vila, i així bé qualssevol bestiars que de-
peixeran, llenyaran, carbonaran o faran fus
tes o causaran altres danys en aquella; fent 
CRIDES i altres manaments i prohibicions 
de justicia a Vos ben vistos; executant los 
dits manaments i penes, conforme a justi
cia, prendre penyores i portar a má nostra 
tots i qualssevol bestiars que peixin en dites 
muntanyes, gent i filats i altres qui pesca
ran en dits estanys, o faran llenyes, fustes o 
carbó sens Ilicéncia nostra, demanada i ob-
tinguda, i altrament pels vostres predeces-
sors en dits carrees i en quiscun d'aquella 
han acostumat fer, donant-vos plenament 
nostres vices amb pleiu'ssima facultat. E per 
90 havem manat despedir les presents nos-
tres provisions per lo notan i secretan nos
tre infrascrit i segellades amb lo nostre se-
gell comú i firmades per un de nosaltres. 
Dates en dita vila de Puigcerdá, ais 29 del 
mes d'abril de l'ANY de la Nativitat de nos
tre Senyor Déu Jesucrist, 1694". Firma el 
Dr. Mr. Jacinte Montellá, Consol en Cap. 

L'any 1702, en el nomenament d'un 
nou Batlie de Saltéguel, (Bartomeu Puget, 
sastre de la present vila), hi afegeixen l'or-
dinació següent: "Que no puga donar Ili
céncia a ningú, per Uenyar, carbonar, fer 
fustes ni per depeixer neguns bestiars; que 
no puga composar ni perdonar cap pena (o 
multa), ni capturar cap persona delinqüent 
sens consentiment deis cónsols". 

Ordinacions compreses en les crides o 
pregons que cada any es feien a diferents 
Uocs de la Baronía de Saltéguel. De les de 
1572, 1670, 1714 i 1739, n'hem escoUit 
com a base, íes de 1670 amb algunes anota-
cions de les variants íntroduides en les al
tres. Diuen: "Ara oyats tothom general-
ment que us notifiquen i fan a saber de 
part i manament deis molt Magm'fics Srs. 
Cónsols de la vila de Puigcerdá, Senyors i 
Barons deis termes de Saltéguel, Ovella, Se-
gramorta, la Tarrada, Comells i lo BruU, 
tant en lo civil com en lo criminal, a ins
tancia i requeríment de l'Honorable Síndic 
ordinari de la universitat (Comú) de dita 
vUa: Que no sia ninguna persona —tant deis 
naturals i habítants de la present vila com 
deis de fora d'ella— de quiscun estat, grau 
o condició sien, que d'esta hora i punt en 
avant no gosen ni presumescan, per si ni 
per interposada persona, ni de nit ni de día, 
pública ni amagadament, fer péíxer ninguns 
géneros de bestiars tant grossos com me-
nuts en tots los damunt dits termes i baro
nies, que no hajan obtinguda primerament 
Uicéncia en escrit, de dits Srs. Cónsols (re-
gídors), per fer péíxer dits bestiars, sota pe
na de 50 Iliures moneda corrent en Cerda-
nya -(en els pregons de 1714 i 1739, diu 
pena de 50 Iliures barcelonines)— per quis
cun senyal de bestiar que será vist o trobat 
pasturar en dits termes, í altres penes a dits 
Srs. Cónsols en dit nom de Barons, ben vis
tes; penes a les que estaran subjectes tots 
els qui a les presents contravindran, a ban 
de vista, per lo qual se donará complida fe 
i crédit a la relació fahedora per los BatUes 
de dita Baronía, mítjan9ant jurament de di
tes coses. 

ítem prohibeixen i manen que qualsevol 
pastor, guardia o altre qualsevol persona de 
qualsevol estat, grau o condició que sien, 
que no entri ni guardi cap mena de bestiar 
en dits termes i Baronía de Saltéguel, sota 
pena de TRENTA DIES DE PRESO i de 
vint-í-cinc ducats per quiscuna vegada que 
dits pastors i altres persones amb dits bes
tiars serán vistos i trobats en dita Baronía i 
termes de Saltéguel, i amb altres penes a 
dits Srs. Cónsols (Regidors) arbitráries i 
ben vistes; a les quals penes estaran subjec
tes els infractors, al dit sol ban de vista". 

(Continuará) 
SALVADOR GALCERAN 

Arxiver Diplomat 
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MESTER DE BACHILLERÍA 
Hemos llegado a un momento iconoclas

ta, en el cual no parece demasiado necesa
rio entender de nada para meter baza en to
do. 

Se deterioran las relaciones humanas. 
Frecuentemente sólo se desarrollan a nivel 
funcional, mercantilista. Se necesita un ser
vicio y se está dispuesto a pagar por él. 

Se habla de crisis de "autoridad" y de 
autoridades científicas y políticas. En tal 
momento de reajuste, a veces se reclaman 
libertades básicas mientras se dice amén 
a groseras manipulaciones demagógicas. . . 

Lo que intentamos abordar tras este 
preámbulo es el tema de la autoridad en el 
profesor de bachillerato. Entendemos que 
tal autoridad emana directamente de: 

a) Sus conocimientos, como persona 
versada en unas disciplinas; madura, res
ponsable, equilibrada, con criterio y con el 
espíritu de un reciclaje continuo de su cien
cia, puntos de vista y de la eficiencia. Pue
de asistirle también el prestigio de su esta
mento docente. 

b) Por otra parte, es una persona. Y con 
ello, si no (?) la materia que imparte, él si 
merece el respeto que va de un ciudadano 
a otro, máxime de futuros ciudadanos en 
vias de formación. 

Y, llegado a este punto, establecemos 
otra distinción: educación formal —"urba
nidad"—, y educación según unos valores: 
una "ética". Ambos aspectos son necesa
rios y se complementan. Cedes la acera a 
un anciano SI respetas a la Ancianidad y a 
la Persona. Por consiguiente, el primer as
pecto ha de suponer el segundo, y vicever
sa. 

Ser profesor, "además" de ser una per
sona debe ser suficiente. No vale pensar 

que ello constituye una utopía, pues cris
talizó en realidades otro tiempo en este 
pais. 

Por el principio del péndulo, se concede 
frecuentemente más crédito a las quejas 
(justificadas o no) de un alumno, o a algu
nos chismes, que a las objecciones de un 
profesor. La razón quien la tenga. Pero 
denotará tan mala educación la conducta 
de un alumno que incomode en clase a sus 
compañeros y a UN solo profesor como la 
de otro que incomode a varios profesores. 
Demostrará además hasta dónde ésta puede 
llegar. La educación no es cuestión cuanti
tativa. 

La Pedagogía en el Bachillerato adolece 
de unos fundamentos lo más científicos 
posibles, y de una coordinación racional; 
bien es cierto que debe entenderse se asien
ta en una corrección de trato entre perso
nas. Por otra parte, un profesor puede cam
biar de método cuándo y cómo lo crea con
veniente, como parte de su trabajo, y sin 
dar cuenta sino a si mismo. 

Admitamos que la escala de valores que 
aporta un chico a un Instituto puede muy 
bien reflejar la de su hogar: ¿Qué opina?, 
¿Qué considera él importante?, ¿Cuál cree 
que es el recto proceder?, ¿Qué espera de 
la vida?, ¿Qué espera del profesor?.. . 

Es de un comodismo culpable esperar 
que un profesor ataje actitudes y hábitos 
que tal vez se permiten en casa. 

Creemos en un Humanismo. Y dentro 
de él, la Instrucción y la Educación, como 
un todo desdoblado en dos vertientes: 

Instrucción como capacitación en unas 
técnicas y transmisión de unos contenidos. 

Educación como transmisión de unos 
"valores" dentro de un clima de asequibili-

dad psicológica, en el cual un buen alumno 
jamás intenta compadreo alguno. 

La Educación en el Bachillerato no es ni 
debe confundirse con la aplicación de una 
expresa presión coercitiva, de una tarea de 
estilo policial o de "doma" sobre unos ado
lescentes en formación y la cual no es atri
bución ni incumbencia del profesorado, y 
supondría malgastar el precioso tiempo de 
que dispone para su digna misión. 

Según la voz común, un profesor podrá 
ser tanto más "apreciado" cuanto más se
vero —no por ello más riguroso en la cien
cia-; pero la "respetabilidad" es un dere
cho del profesorado como de toda persona 
y no debe verse en entredicho porque use 
unos u otros métodos de trabajo; presente 
un determinado físico o rehuse emplear su 
tiempo profesional en tan histriónicos me
nesteres. 

Un alumno presente una actitud "madu
ra", correcta y educada para cursar cual
quier nivel dentro del Bachillerato, o de lo 
contrario no cabe esperar —ni él mismo— 
que se le vaya a encajar a la fuerza. Hay 
quienes intentan comportarse como no osa
rían en ningún lugar de los que frecuentan. 

El delegar los padres de la educación de 
sus hijos a los profesores no debe suponer 
en ningún momento delegar la función de 
enseñarles una mínima urbanidad tan obvia 
por elemental. 

No pretendemos eludirnos de nada. 
Pero, por favor, no proyecten sobre el pro
fesorado tales deberes en conciencia para 
con sus hijos si creen "se les escapan de las 
manos" arrollados por esta actual corriente 
de contradictoria permisividad y tolerancia. 

JP.S. 

NOTA: Este artículo, personal, se ha escri
to en pro de la dignidad del profesorado de 
Bachillerato. 

EL DERECHO A UNA ENSEÑANZA NUEVA 
En el último mes de Septiembre moría 

en Genova Jean Piaget, uno de los mejores 
psicólogos para niños, pedagogo y pediatra. 
Conocía a Freud, Janet, y Bleuler. 

Una de las facetas de sus estudios se ba
só en criticar y matizar el concepto de 
"teoría materiahsta del Conocimiento" 
adoptado por instinto por la inmensa ma
yoría de los "científicos" contemporáneos. 
Cuando él considera que el materialismo 
dialéctico no es más que uno de los puntos 
de partida obligada pero totalmente insufi
ciente. Se ha podido escribir que "Piaget es 
a la inteligencia lo que Freud es a la afecti
vidad", y su mérito fue precisamente su in
vestigación práctica de la experimentación 
científica. 

El punto de partida del Conocimiento 
no es la sensación sino la actividad sensori-
motriz. El niño adquiere sus conocimientos 
actuando sobre los objetos y organiza de 

este modo mentalmente su propia activi
dad. Así el proceso del Conocimiento apa
rece como una resultante de la auto-regula
ción general de todo el organismo vivo. Se
gún Piaget, la consciencia y la acción no 
son más que dos aspectos parciales pero in
separables y una misma reaUdad. 

Uno de los nuevos métodos educativos 
es la pedagogía sugestiva que permite 
aprender 4 o 5 veces más rápidamente. Este 
método se basa en distintas teorías como la 
de relajopedia y la hipnopedia, métodos 
que actúan notablemente sobre la memori
zación. El alumno no participa solamente 
en ei trabajo de asimilación sino que ayuda 
positivamente al profesor a buscar el méto
do activo y sugestivo que le permitirá ma
yor adaptación, siempre y cuando el profe
sor haga el esfuerzo de conocer las necesi
dades de estudio del alumno y piensa adap
tarse al nivel cultural y modernista del jo

ven. Un alumno que, desde pequeño, ha 
aprendido a temer a su maestro quedará 
siempre, de una forma o de otra, traumati
zado positivamente o negativamente (o sea 
que el "profe" le cae muy bien y traga to
do lo que dice como "pan bendito" —fana-
tización; o bien le cae fatal - rebeldía hacia 
el mundo de los mayores y rechazo del co
nocimiento). 

Un niño que está "motivado" asimilará 
mucho más y es precisamente en esto que 
la sugestopedia aplicada por el profesor 
permite hacer avanzar notablemente el ni
vel intelectual, objetivista y cerebral del ni
ño. Tal método no es en realidad muy nue
vo puesto que en el siglo pasado E. Coué y 
Liébault lo utilizaban pero fue perfecciona
do a continuación por G. Lozanov en 1955 
sobre todo para lo que se refiere a idiomas. 

La mejoría de Lozanov se basaba en un 
número limitado de alumnos por aulas v 
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una ambientación adecuada (por ejemplo 
luz tamizada con colores amarillos, naran
jas, o incluso rojos en las paredes para pro
vocar la activación de las células receptivas) 

Existen otros métodos recientes pero 
que guardan la misma linea: el método an-

troposófico de R. Steiner, la hipnopedia de 
Blisnitchenko, la hipnosopedia de J.P. Gu-
yennaud, la relaxopedia de E.G. Reider, el 
método intensivo hipnopédico psicoactivo 
de E.M. Dvirovsky y de S. Kolhs. 

Aunque son aparentemente muchos mé
todos con imponentes nombres científicos, 

ensenyamenf 
coinciden casi todos en unas claves muy 
sencillas: tranquilizar al individuo frente a 
la agresión nerviosa y competitiva de la en
señanza habitual dentro de su contexto 
social. 

J.P. Poirier 

PER UNA NOVA ORIENTACIO DE L'ESPORT 

L'esport s'ha de veure com a imprescin
dible en una societat sana. Vivim en una 
societat de consum que condueix la gent 
cap a unes necessitats i uns costums cada 
vegada mes contraris a la natura. La TV 
provoca l'enclaustrament, la manca de co
municado entre uns i altres i una mentalit-
zació cap a formes de vida violentes i amo-
rals. 

Els nostres adolescents viuen sotmesos 
a una constant pressió d'aquesta societat 
de consum. El seu món son les "boites", 
la música amb conserva importada d'Amé-
rica del Nord, les motos i els cotxes, el ta-
bac i, el qué es pitjor, la droga. Tot aquest 
oferiment social se'ls dona a canvi de di-
ners. De la "boite", la música, la moto, etc. 
no en podran fruir si no és gastant uns di-
ners. El nostre adolescent, si no vol quedar 
enrrera deis seus companys mes grans, ha 
d'aconseguir els mitjans económics d'on si
guí. Acudirá primer a la seva familia. Si 
aquesta no els hi pot donar, será capa? de 
fer alguna barbaritat per tal d'obtenir-los. 
Aquest problema, que és agoixant en una 
ciutat gran, arriba també a les nostres zo-
nes rurals, on el jovent no es vol quedar 
al poblé els dies festius i cerca al cap de 
comarca totes les novetats que la societat 
de consum ha preparat. 

Davant aquest món, n'hem d'oferir un 
altre que sigui atractiu per ais nostres joves 
i que, al mateix temps, els proporcioni una 
personahtat sana de eos i d'esperit. En 
aquest nou món té molt a jugar la práctica 
de l'esport. 
UNA NECESSITAT PUBLICA 

Per aixó, l'esport s'ha de considerar com 
una necessitat pública, s'ha de posar a 
l'abast de tothom i especialment s'ha de 
vetllar a nivell deis escolars, ja que son ells 
els qui mes se n'aprofitaran. 

Ens referim, naturalment, a l'esport per 
practicar, no a l'esport espectacle, el pro-
fessional, que té una problemática diferent, 
encara que fins ara se'ls ha confós massa ve-
gades i l'esport professional ha rebut les 
ajudes que lógicament haurien d'haver anat 
a la promoció i a la divulgado de l'esport 
per a practicants. En efecte, hom troba po-
bles de Catalunya, sense organització d'es-
port escolar, només amb un camp de fútbol 
que gasten el que no poden per tal de man-
tenir el seu equip representatiu en una cate-

16/RUl ACÁ 

goria superior a les seves possibilitats, equip 
en el qual moltes vegades no juga cap noi 
del poblé perqué, per tal de guanyar a tota 
costa, s'han de fitxar jugadors d'altres llocs 
que ho fan millor. Fins i tot es troben ajun-
taments que han ajudat a mantenir aquest 
absurd. Quin benefici dona al poblé aques
ta concepció d'esport?. Es que d'aquesta 
manera la joventut s'integrará al moviment 
esportiu? Es que aconseguiran que els nois 
es quedin el diumenge a veure com d'altres 
fan l'esport que haurien de fer ells? Segur 
que no. I no és que anem en contra de l'es
port espectacle, pero creiem que no s'hi ha 
d'arribar sense abans haver procurat el de-
senvolupament de l'esport d.e base, de l'es
port escolar i del de práctica i lleure. 

En aquests moments tenim l'oportunitat 
de donar una nova orientació a l'esport de 
Catalunya, i per tani el de Cerdanya. L'Es-
tatut ens en dona competencia exclusiva. 
Es a dir, els catalans podem organitzar l'es
port com mes ens convingui sense haver 
d'acceptar influencies de fora. La Genera-
litat, a través de la seva Conselleria de Cul
tura, té una Direcció d'Esports que ha co-
men9at a treballar, especialment des de la 
base. Els actuáis ajuntaments han valorat 
positivament la idea de la Generalitat de 
potenciar amb preferencia aquest tipus 
d'esport. Les direccions "provincials" están 
en la mateixa linea. La majoria de federa-
cions catalanes han pres consciéncia del 
moment i semblen disposades a retrobar la 
seva propia identitat. 

Els pilars sobre els quals s'ha de fona-
mentar aquesta nova orientació de l'esport 
cátala descansen en la potenciado deis se-
güents tres aspectes: l'esperit en edat esco
lar, els clubs per a la práctica i lleure, i les 
federacions. 
L'ESPORT ESCOLAR 

L'esport en edat escolar compren dues 
vessants ben diferenciades pero que es com
plementen perfectament. Ens referim a 
¡'educado física i a la competició. L'educa-
ció física, s'ha d'impartir a totes les escoles, 
dintre l'horari lectiu escolar, des deis 6 
anys fins ais 16, reservant-hi dues o tres ho-
res setmanals per classe. En cada curs s'ha 
de desenvolupar un programa determina!, 
s'ha de comen9ar per un aprenentatge de la 
coordinació de moviments, del ritme, deis 
jocs de pilota i acabar per l'ensenyament 

deis esports mes técnics, com el básquet o 
el voleibol, passant per la gimnástica, l'atle-
tisme, i la natació, i ais esports caracterís-
tics de cada comarca, com Tesqui i el gel, a 
la nostra. L'excursionisme és una variant 
esportiva que no ha arribat ais col.legis, 
la seva integrado ais programes escolars és 
una necessitat. 

Per a dur a bon terme aquest programa 
es necessita la col.laborado del magisteri 
i deis organismes oficiáis. Han d'ésser els 
mestres els primers a acceptar la necessitat 
d'aquest programa per a la formado inte
gral deis seus alumnes. La Conselleria d'En-
senyament ha de proposar al Parlament de 
Catalunya una Uei perqué l'educació física 
sigui materia obligatoria des deis 6 anys 
d'edat. Evidentment que sorgiran dos greus 
inconvenients: la manca de professors 
d'educació física de qualitat i les poques 
instal.lacions existents. Pero, encara que 
sigui d'una manera provisional, les solu-
cions hi son. Per exemple, es poden reciclar 
els antics professors d'Educació física, fent 
cursets intensius per a nous mestres, prepa
rar degudament, des del Magisteri, els mes-
tres de nova Uicenciatura. Una institució 
com r iNEF pot actuar en aquest sentit. 
constituint-se en l'organitzador i controla-
dor d'aquesta formado de mestres d'es-
ports. La manca d'instal.lacions a mohes 
escoles és l'altre problema difícil de resol-
dre. L'anarquia urbanística deis anys pas 
sats ha deixat sense quasi jardins i equipa-
ments. S'han de recuperar els pocs solars 
que encara queden, s'han d'aprofitar al má-
xim les instal.lacions esportives construides 
i s'ha de buscar la col.laboració d'unes es
coles amb les altres per a l'ús de les seves 
instal.lacions. Els consells locáis d'esports, 
creats fa molt poc temps a molts pobles, 
son amb el seu carácter d'assessors deis 
ajuntaments, els que han de solucionar 
aqüestes qüestions. 

La competició escolar ve com a conse-
qüéncia de l'educació física i de 1 ensenya-
ment de l'esport. Fins ara la competició es
colar ha existit, pero limitada a poques es
coles, amb criteris d'organització diferents 
entre unes comarques i altres, i desUigada 
totalment de les federacions. S'está treba-
Uant per crear un Comité Nacional (I'Insti-
tut Cátala de l'Esport Escolar) que marqui 
unes normes unitáries i que faci arribar 
aquesta competició arreu de Catalunya. 
ELS CLUBS » • 



esports 
Els clubs per a la práctica de l'esport son 

el segon gran pilar d'aquesta nova concep-
ció de l'activitat esportiva. Especialment a 
Catalunya, tna entusiasta del cooperativis-
me, els clubs d'esport han constituit de 
sempre la base impulsora del desenvolupa-
ment esportiu. Els clubs s'han de conside
rar com a verdaderes cooperatives de l'es
port, on moltes persones ajunten esfor9os 
per poder teñir unes instal.lacions on po
der-lo practicar. La seva funció és triple: 
promocionar uns esports determinats, ense-
nyant-los ais infants; mantenir unes instal-
lacions per a la práctica de l'esport com a 

esplai o Ueure, i finalment, disposar d'uns 
equips per a la competido. Aquests clubs 
s'han de protegir i se n'ha de crear de nous, 
com mes populars millor. Per a aixó, convé 
que els municipis proporcionin terrenys per 
a la seva ubicació i que les ajudes oficiáis 
siguin suficients per poder fer les construc-
cions esportives. El manteniment d'aquests 
clubs ha de ser a carree deis seus usuaris. 
LES FEDERACIONS 

Per últim, les federacions, com a agrupa-
cions de clubs que es dediquen a un mateix 
esport, constitueixen la tercera gran for9a 
en qué s'ha de sustentar l'esport cátala. La 
seva missió será, naturalment, Torganitza-

ció de les competicions oficiáis, per a la di-
fusió i el perfeccionament de la seva espe-
cialitat esportiva, per tal de poder aconse-
guir un nivell adequat a les possibilitats del 
nostre poblé. Les federacions catalanes han 
de teñir autonomía i la seva relació amb les 
espanyoles será la col.laboració mai de sub-
missió. La Generalitat ha de donar for9a a 
les nostres federacions perqué puguin orga-
nitzar competicions només catalanes i per
qué puguin formar les seleccions que repre-
sentin al nostre pais. 

Hom necessita, pero, diners, les idees i la 
bona voluntat no son suficients. No, Poli-
esportiu Puigcerdá? F.LV 

25 Lizarraga. 
C.G. Puigcerdá: De Bran, Pat Falconer 

(1), Tapias, Gendrau (1), Tona (2), Raven-
tos, Trescents, Llaberia, Costa, Barriere, 
Capdevila P. (1), Maso, Capdevila V., Cade-
fau. 

C.G. Puigcerdá, 1 - Casco Viejo, 14 Maso, 8 T. Llaberia, 22 Capdevila V., 3 Ca-
defau. 

Després de l'inesperada i inmerescuda 
derrota, contra el Boadilla l'equip queda 
for^a desmoralitzat. 

El primer partit fou contra el potent 
contra Casco Viejo de Bilbao a la pista de 
Font-Romeu. 

Durant la primera part l'equip de la Cer-
danya va aguantar ais bases els quals només 
poderen marcar dos gols aconseguits pels 
dos canadencs de l'equip de Bilbao. 

A la segona part les coses ja comentaren 
a empitjorar i en lloc de dos ja foren qua-
tre. Pero va ser a la tercera quand tot va 
anar al "traste", i els bases feren el que vo-
leren aconseguint vuit gols per un els de 
Puigcerdá. Acabant el partit amb un resul-
tat molt peí damunt del que cabia esperar 
després de veure les dues primeres parts. 

Casco Viejo: 1 Cabo, 8 Solozabal, 15 
Serrano (1), 23 Ortiz, 6 Cano (1), 21 De la 
Sanz (2), 7 Rama (1), 5 Menitz, 16 Graner 
(4), 24 Rod (2), 9 Monge (3), 4 Azcue, 13 
González, 12 Córdoba, 3 Rollan, 14 Zubi-
caray, 2 Ruiz, 22 González, 20 Duque. 

C.G. Puigcerdá: 18 De Bran, 9 Trigo, 
4 Falconer, 15 Tapias, 10 Gendrau, 7 Tona 
(1), 19 Luengo, 21 Trescents, 17 Llaberia, 
6 Costa, 16 Barriere, 20 Capdevila P., 3 

F.C. Barcelona, 11 - C.G. Puigcerdá, 5 

El Puigcerdá comeníá moh malament, 
i com els dos últims partits, continua anant 
a la deriva, aixó ho aprofitá el Bar9a per 
marcar sis gols a la primera part. 

El comen9ament de la segona fou amb 
les mateixes característiques que la primera 
i el Barcelona marca el seté gol, pero a 
partir d'aquest moment el Puigcerdá va 
reaccionar molt favorablement i el joc es va 
anivellar acavant la segona part amb un 
apretadíssim 4 - 3 . 

La tercera part va ser de domini del 
Puigcerdá, no fou un domini insistent pero 
si que' va servir per a crear mes ocasions de 
gol que el Barcelona i acavá amb empat a 1 
gol. 

Cal destacar la incorporado per part del 
Puigcerdá de Toni Raventós que era juga
dor del F.C. Barcelona. 

F.C. Barcelona: 1 Estrada, 10 Aguado 
(1), 9 Badesa (2), 22 Boet, 16 Cubells, 22 
Espino (2), 20 Frank González (1), 19 Ku-
bala (1), 18 Me Donald (3), 17 RainviU, 13 
Royes, 7 Simo Osear (1), 11 Simo Regada, 

Txuri Urdiñ, 8 - C.G. Puigcerdá, 3 

Després del resultat de Barcelona, que jo 
cree es pot cal.lificar de bó, l'equip sembla 
que recupera la moral i s'esperá, carai si 
s'esperá, al Txuri Urdiñ de Donostia, amb 
ganes de brindar un bon partit ais incondi-
cionals de l'equip. 

Així es jugá tot el partit a un bon ritme, 
i es pot dir que fou mes nivellat del que re-
flexa el marcador la primera part va acabar 
amb 4 - 1 , resultat que, cree, no reflexa 
massa el que va passar a la pista, ja que els 
del Txuri aconseguiren els dos últims gols 
quand quedaven menys de dos minuts per 
acavar el primer ter9. 

La segona part va acavar amb 3 - 1. La 
tercera que potser el Puigcerdá va perdre 
un xic la por ais bases acaba amb empat a 
igol. 

Si el Puigcerdá hagués sortit mentalitzat, 
de que tan sois son sis homes contra sis 
i que aquell equip no era el Txuri, és a dir 
amb moral de victoria, estic segur que el re
sultat també hagués sigut mes apretat, pero 
no es pot oblidar que el Txuri Urdiñ es 
prácticamen*. Tetern campió, i aixó, vulguis 
o no impossa ais demés equips. 

En aquests moments el Puigcerdá ja ha 
jugat tots els partits, de la primera volta, 
que ja es donaven com a perduts a priori, és 
ara quan l'equip ha de Uuitar per a gua-
nyar ais altres equips de la seva "talla". 

Txuri Urdiñ: Leclerq, Lasa, Cabra (1), 
Grant (1), Prieta, Lizarraga, Ijea (2), Meri
no, Torralba, Viyella, Nuet, Bolea (1), La-
bayen (2), Gómez, Foman (1), Marcet. 

C.G. Puigcerdá: De Bran, Falconer, Ca-
defau. Tona, Raventós, Bertrán, Barriere 
(1), Trescents, Llaberia, Costal (1), Gen
drau (1), Capdevila P., Tapias, Maso, Trigo. 

Nota: Cal dir que en aquest partit els 
arbitres no es varen presentar i arbitraren 
un jugador per a cada equip. 

Pere Capdevila 
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.cniz rqja informa. 

Durante el año 
zado los servicios 
rridos siguientes: 

1980, se hanreali-
y kilómetros rece-

1 
0 

3 
4 
5 
6 
7 
8 
9 

10 
11 
i : 
TO 

109 
106 
101 
52 
41 
40 
49 
58 
49 
43 
57 
56 

TAL; 761 

5.803 kms 
6.400 kms 
7.080 kms 
3.118kms 
2.224 kms 
3.844 kms 
3.376 kms. 

. 4.931 kms. 
3.679 kms 
1.638 kms. 
3.756 kms. 
2.085 kms. 

47.934 kms. 

Por la Asamblea de la Cerdanya se 
ha llevado a efecto un acto sencillo. 
pero muy emotivo, que ha consistido 
en dar la despedida y a la vez^ la 
bienvenida a los soldados-socorristas 
destinados por Sanidad Militar ai 
Destacamento de CRUZ ROJA en es
ta comarca. Desde que se implantó 
esta modalidad de voluntariado, han 
pasado hasta la fecha por la Sección 
de Tropas de Socorro un número to
tal de 94 Socorristas. 

En dicho acto se hizo resaltar la 
importancia de los numerosos actos 
de servicio en que, durante los 18 
meses de permanencia en el Destaca
mento, han intervenido los soldados-
socorristas despedidos (en esta oca
sión se trataba de Rubio y Calveras) 
y a la vez, se les recordaba la necesi
dad de su futura colaboración perso
na! en todos los servicios que sea pre
cisa la intervención inmediata de 
CRUZ ROJA. 

A los soldados-socorristas de re
ciente ingreso (Loscertaies, Forga, y 
Barcons) se les recordó la responsa
bilidad que recaía sobre ellos al inte--
grarse al grupo, que, si bien es cierto, 
vienen a prestar su servicio militar, 
deben tener muy presente que se ha
llan al servicio de la Comunidad y 
que deberán hallarse preparados para 
poder acudir de inmediato allí donde 
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sea requerida su acluacíün de ayuda. 
La Sección de Tropas de Socorro 

de la Asamblea de la Cerdanya, está 
compuesta por un total de 53 volun
tarios-socorristas, de las especialida
des siguientes: 
8 de la sección de la Randa de Corne
tas y tambores. 9 de la sección de es
quiadores. 12 de la sección de salva
mento en montaña. 5 de la sección 
de radioaficionados técnicos. 7 de la 
sección de conductores de ambulan
cias y 12 del destacamento Militar 
(soldados). 

Es preciso destacar que, aparte de 
los accidentes atendidos y de los ser
vicios en las pistas de esquí de La 
Molina y Masella. mediante la Sec
ción de Tropas se viene atendiendo 
de forma continua todas las urgen
cias surgidas en el Hospital de la Villa 
así como también —por tener el ca
rácter de servicio permanente— la co
laboración con el Cuerpo de Bombe
ros en lo que a alarma se refiere, en 
caso de incendios, 

Puigcerdá, 8 de enero de 1981 



UNIÓ DE RADIOAFICIOIMATS ESPANYOLS 
Delegació a Cerdanya 

Passeig lOd'abr i l , s/n. 
Apartat 99. 
TeL (972)88 08 49 
PUlGCERDÁ(Girona) 

LA HISTORIA DE LA RADIOAFICÍO 
És tan antiga com la propia radio. 

El 1894 es realitzen les primeres ex-
periénciesde radiotelegrafía a Franga. 
prop de Burdeus, a les quals seguei-
xen renlla? Torre Eiffel - Pantheon 
el 1898, i el realitzat entre Doubres i 
Wimereux a través del Canal de la 
Manxa el 1899, cursant-se el famós 
radiotelegrama de Marconi a Branly. 

Pero en el que havia de ser un deis 
dies mes grans de la radio, el 12 de 
desembre de 1901. mentre Marconi 
assolia la culminado de la seva gloria 
enviant per primera vegada un mis-
satge des de Cornwall a Sant Joan de 
Terranova, creuant TAtlántic, el mis-
satge era captat també per un radio-
aficionat americá en un receptor 
constru'it per ell mateix. A116 anima 
a la construcción per aficionats, de 
receptors i emissores resultant un 
gran éxit. 

La tasca científica d'aquells peo
néis, fomenta Uur unió per a Tinter-
canvi d'idees i resultats d'experi-
ments, i el 1913 es crea, a Londres la 
RSGB (Radio Society of Great Bri-
tain) que encara avui agrupa els ra-
dio-aficionats anglesos. El 1914 ini
cia les seves activitats la ARRL 
(American Radio Relay Reague) as-
sociació deis Estats Units, i avui la 
mes important, i el 1925 es funda a 
Franca la REF (Reseau des Emet-
teurs Franíais). 

Espanya no anava a la saga peí que 
fa al geni creador del radioaficionat; 
i el i 911 el doctor Lluis Cirera, aixe-
ca a la seva torre de Sarria (barriada 
de Barcelona) una antena de gelosia 
d'un metre quadrat de base i 24 me-
tres d'algada y enlla?a amb el seu 
amic Xavier Cañáis qui, amb instal-
lació similar, encara que no de tanta 
aleada, comunicava des del carrer de 
Casp. S'estabb', dones, el primer en-
Uai; Barcelona - Sarria d'uns 5 km. Al 
cap del temps, I'inici del doctor Cire

ra, portaría a la consíitució de la 
URE (Unión de Radioaficionados Es
pañoles) de la qual som Delegació a 
la Cerdanya, 

Aviat no fou suficient la unió de 
radioaficionats d'un mateix país i es 
pensá en la unió internacional, és a 
dir, en Fassociació d'associacions, i es 
va fundar la lARU (Internacional 
Amateur Radio Union) amb seu a 
Ginebra i que integra totes les altres 
associacions nacionals. Té com a fi-
nalitat protegir la radioafició a tot 
arreu, assisteix en el seu nom a les 
conferencies internacionals de teleco-
municació i vetlla pels seus interes-
sos. Mentre aixó s'esdevé al "cap" de 
la immensa familia deis radioaficio
nats que ja arriba a tots els confins 
del món i que fa algún temps sobre-
passávem amb escreix el mig milió de 
col.legues, comencen a sorgir penyes 
i clubs locáis en ciutats i pobles de 
tot el globus que continúen intercan-
viant idees i experiéncies, ensenyant 
a! principiant i ajudant-lo en els seus 
primers passos com fem gratuitament 
a FEscola de la URE de Cerdanya. Es 
creen també concursos i diplomes de 
reconeixement per a premiar els ra
dioaficionats mes actius (tenim 
alguns molt bons exemples a la nos-
tra delegació). A poc a püc el "mi-
crobi" de la radio envaeix el camp fe-
mení de tots els paísos. Aquí a la 
Cerdanya tenim la nostra primera ra-
dioaficionada, en codi XYL, la qual 
está molt interessada a superar els 
exámens del proper febrer ais quals 
es presenta. 

Les comunicacions per radio cons-
titueixen un passatemps científic a 
mes de ser un mitjá per a adquirir ha-
bilitat personal en la ciencia de FE-
lectrónica i per a comunicar-se amb 
altres éssers mitjantgant Fus de les 
ones curtes. Tots agrupats sota una 
Ilei de carácter internacional que 

defineix les seves activitats com "au-
toexercitació, intercomunicació i in-
vestigacions técniques portades a ter-
me per persones degudament autorit-
zades que s'interessen en radiotecnia 
amb un fi personal sense obtenció de 
cap lucre". Entre aquests milers de 
persones no existeixen diferencies so-
cials ni de ra^a, no teñen privilegis es
peciáis quan Uur veu és llameada a 
través de l'éter en les comunicacions 
ni encara quan en ocasions s'esta-
bleix el contacte personal. Tots per-
tanyem a la "gran familia" de la ra
dioafició, ja sigui un magnat americá 
un obrer de la constmcció, el polític 
briüant, el rei de Jordania o el d'Es-
panya i molts altres de qualsevol pro-
fessió o activitat. Tots acceptem vo-
luntáriament el següent codi que diu 
així: 

CODI DEL RADIOAFICIONAT 
Primer: El radioaficionat és un ca-

valler. Mai, a gratcient, utilitza Féter 
per a la propia diversió de tal forma 
que molesti els altres. Coopera peí 
bé públic amb les autoritats consti
tuid es. 

Segon: El radioaficionat éslleial... 
Deu el poder desenvoiupar la seva 
afieló a les entitats que Fagrupen, i 
els ofereix la seva lleialtat incondicio
nal. 

Tercer: El radioaficionat és pro-
gressista... Procura mantenir la seva 
estació i equip d'acord amb els pro-
gressos de la ciencia, i els manipula 
amb regularitat i eficiencia. 

Quart: El radioaficionat és cordial. 
Amable i pacient quan cal, dona sem-
pre el seu consell i ajut al principiant 
i té cura de no molestar cap oient de 
radiodifusió. 

Cinqué: El radioaficionat és disci-
plinat... La radio és el seu passatemps 
í no permet que ella el distregui de 
les seves ocupacions i deures concrets 
ja sigui a la seva llar, a la feina, a l'es-
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tudi o a la comunicació. 
Sisé: El radioaficionat és patriota. 

els seus coneixements i la seva esta
do están senipre llestos per servir la 
seva Patria i la comunitat que l'en-
volta, 

D'acord amb Tanterior codi mun
dial, resulta curios observar com par
len tranquil.lament un pn'ncep áfrica 
i un sabater parisenc, un religiós ca-
tólic i un ateu, i com fomenten una 
sincera amistat en la qual mai no es 
tocaran els temes polítics o religio
sos. Els cognoms i els títols queden 

seinpre amagats rera el senzill noni 
de pila i l'indicatiu de la seva estació 
peí qual és conegut mundialment ca-
dascun d'ells. 

R..\D10TELETIPS0 
RADIOTELETIPUS 

Els dies de classe a l'escola URE 
Cerdanya s'han ampliat. A mes deis 
dimarts i divendres com venia essent 
habitual, ara s'imparteixen també els 
dijous. Prova palpable de Pinterés 
que demostren professors i alumnes. 

La Creu Roja de la Cerdanya ha 
col. laboral amb la nosíra escola, do-

nant-nos a conéixer i facilitant-nos 
instruccions sobre els ''Primers auxi-
lis en cas d'accidents deguts a l'elec-
tricitat". Grácies amics de la Creu 
Roja. . . sempre a la vostra disposi-
ció. Nosaltresdiem QRV. 

Per culpa de la última rufaca (no 
ens referim a la revista) a un col.lega 
li ha quedat torta Tantena. Repetim 
. . . l'antena. 

DR OM cerdans TKS FER UR 
QRV PSE HPE QRX Rufaca ÜK GB 
CUL 73 VE? VE? Hl HI HI 

F.R. 

IGNORANDO LA BELLEZA DEL ARTE 

Nuestra Diputación Provincial está 
empeñada de un tiempo para acá en 
promover el Arte entre las gentes de 
las comarcas gironinas. 

Cosa loable y digna de todo enco
mio. Prueba de ello la hemos tenido 
en nuestra Villa con ocasión de una 
exposición de telas de los más repre
sentativos pintores de la llamada es
cuela olotina. Un total de 28 lienzos 
fueron traídos por nuestro Ayunta
miento desde San Joan de las Abade
sas, de acuerdo con las instrucciones 
de la Diputación, y contando con la 
colaboración de la Caja Provincial, se 
exhibieron durante unos dias en el 
Salón de Actos de aquella entidad. A 
tal hecho se le dio la oportuna publi
cidad, y valo más no dar la cifra de 
visitantes por lo inverosímil de la 
misma. 

Dentro de esta línea de promoción 
cultural, hemos tenido un par de re

presentaciones teatrales en la Sala de 
Actos del Instituto, el 15 de noviem
bre pasado, LA MOSQUETA por el 
CRUP ESPONTANI de Olot, y el 6 
de diciembre ANONIM VENECIA 
por el Grup Cultural Tossenc. En una 
y otra representación el número de 
espectadores fue escaso. Y si en el 
primero de los casos es lógico tal he
cho, toda vez que la publicidad im
presa llegó el mismo día 15, en el se
gundo de los casos la escasez de es
pectadores sólo cabe achacarse a dis
tintas causas como: lo frío de la no
che, una buena película en TV. . . o 
falta de interés a un medio tan im
portante como es el teatro. 

Todo ello no debe sorprendernos, 
el amor al Arte en la modalidad que 
sea se debe empezar a cultivar desde 
abajo, desde la misma escuela, y en 
ese capítulo podemos englobar no 
tan sólo el teatro, o la pintura, sino 

la música y todo aquello que tienda a 
cultivar el espíritu en sus facetas más 
bellas. En cuanto a los adultos de 
ahora, aquellos que peinan canas, nos 
ha tocado vivir una etapa histórica
mente amarga de nuestro país. Etapa, 
llamada, cautamente por los comen
taristas de los medios de comunica
ción "anterior sistema pohtico" que 
cultivó la afición a todo aquello que 
no pudiera rozar, ni remotamente, 
sus intereses económico-políticos, y 
así promocionó desde el fútbol, pa
sando por las quinielas, hasta los se
riales lacrimógenos. ¿Qué intereses 
pueden tener esos adultos hacia el te
ma referido? Muy poco. Aunque a 
mi entender existe en el ser humano 
algo que se llama espíritu de supera
ción, este sentimiento es el que todos 
debemos despertar, para ser mejores 
en todos los órdenes, y no desaprove
char lo que quizás tardíamente se nos 
ofrece ahora. 

Joan F'ullana 

BASES 
U CONCURS DE FOTOCRAFIA "AMICS DE CERDANYA" 

1. El concíirs esta obert ó laihom, sense limits c/'eda!, 
Hevaí deis professionak. 

2. TEMES: Cerdanya i tema Uiure. 
5. Les fotografíes presentades a concurs han d'ésser 

medites. 
4. Les iotograíies hauran d'ésser en bianc ¡ negre, e! 

tavnany de ¡es quals zera de i3 x 24, montadesso-
ore cartulina b\ar\ca de 24 x 30. 

5. S'acompanyaran els origináis amb un sobre tanca!, 
a ¡'exterior del qiia! hi figurará ê  "lema"} a ¡'inte
rior ei "lema " i e¡ nom compiert i i 'adrefa del con
cursan c. 

ó. Les foiograCies s'hauran de irametre a¡s segúerjts 
¡loes: 
* a¡ ¡ocald'AMlCS DK CERDANYA. personaíment 

JO 

J) 

tots eJs dimecres a partir de ¡es J O de¡ vespre. 
* ai'oficina de¡ CIT (horan de l'oñc\..a). 
* per rarreus a AM2CS DE CERDANYA. passeig 

lOd-abrii.PUIGCERDA. 
7. PREMIS: 

A. - Tema Cerdanya: 5.000 ptes. i un accésit. 
8. Tema ¡liure: 5.000 píes, j un accésit. 

S. E¡ pJa? d'enlrega d'originals finalitzara ei ¡5 de 
marcdeJ J9SJ. 

9. E¡ Jurai sera donal a coneixer oporrunament. 
MlICS DE CERDAMYA es reserva els dretsde pu
blicado. 
AMICS DE CERDANYA es reserva el drel d'aJterar 
aqüestes BASES, les quaJs serar. acceptaden per 
quaJsevoJ concursant peJ soJ íet de pariicipar-hi. 
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FECHAS 

ENIGMÁTICAS 
25 DE DICIEMBRE: 

NACIMIENTO DE MITHRA 

Navidad, fiesta altamente cristianiza
da, tiene sin embargo un origen mucho más 
antiguo que la venida de Cristo a la tierra. 
Únicamente San Lucas menciona el caso 
del Nacimiento en los Evangelios (II, 6-201 

Fue en el Concilio de Efeso. en el si
glo IV cuando el papa Julio i Telesforo fijó 
la fecha de Navidad el 25 de Diciembre 
(idea que ya había tenido el papa Libero en 
el 354) cuando anteriormente el nacimien
to de Cristo se celebraba entre los cristia
nos el 18 de abril y para otros el 6 de enero 
(según los relatos de San Clemente de Ale
jandría en el 220). 

La feclia del 25 de diciembre fue ele
gida para cristianizar una fiesta importantí
sima en todo el mundo pagano; el Natalis 
Invicti (fiesta de Mitlira, dios de Persia, pe
ro también de Yul en Dinamarca, Geola en 
los países sajones, Cbwul en los países cél
ticos, Anou en Asiria y Shamash en Babilo
nia). La coincidencia de tantas fiestas en el 
mundo el 25 de Diciembre correspondía a 
la celebración del Solsticio de invierno que 
en aquella época caía el 25. El culto de Mit-
hra tuvo sin embargo la mayor repercusión 
y los sacerdotes se reum'an en una cueva es
perando el primer rayo solar que debía al
canzar un punto específico de ésta para en
cender el fuego sagrado representativo del 
renacimiento de la actividad solar y que 
quedará encendido hasta el Solsticio de ve
rano, la fiesta de San Juan. El culto de Mit-
hra estuvo presente en Roma hasta el año 
378 después de Cristo cuando la conversión 
de Constantino y la publicación de los es
critos de San Lucas. 

En la historia de Persia, se dice que 
Mithra había nacido en una cueva rodeado 

por un buey y un asno (animales simbóli
cos en la mitología), también es la liistoria 
de Adonis. No es de extrañar pues que en 
el siglo II hubo una confusión entre la idea 
de pesebre y cueva. Los mejicanos desde 
luego consideraban que el origen de la raza 
provem'a de la cueva de Cliicomotzoc. 

Si bien Cristo nació de una virgen, no 
es sin embargo un caso aislado, puesto que 
los dioses Krishna, Budha, Gautama (450 
a.C), Lao Tseu (500 a.C.) y Zoroastro 
(850 a.C.) nacieron en las mismas condicio
nes. Leyendas griegas atribuyen también a 
otros personajes tal tipo de concepción por 
ejemplo para Pitágoras, Platón, Alejandro 
Magno.. . 

Según los estudios de partogenesis, se 
ha comprobado que una mujer virgen, des
pués de un traumatismo o un efecto brusco 
de cambio de temperatura debido a una 
anormal irradiación, puede engendrar cuan
do el óvulo contenido en el ovario se auto-
fecunda. Mucho tiempo antes de Cristo, los 
egipcios consideraban que la irradiación so
lar podía ser generadora de vida y ya habla
ban de "fecund id ación vibrativa" y de on
das vibrativas como en la mitología céltica. 

Por otra parte, habrá que esperar a! 
siglo Xlll para que empiezen a fabricarse 
los -belenes- en las iglesias y casas para 
recordar el nacimiento de Cristo rodeados 
por toda clase de elementos como el pino, 
el acebo y el muérdago, procedentes de los 
símbolos de prosperidad en los cultos del 
Solsticio de invierno entre los pueblos cel
tíberos y sajones. 

6 DE ENERO 
¿QUIENES SON LOS REYES MAGOS? 

Únicamente San Mateos (II, 1-17), 
habla de la venida de los Reyes al pesebre 

de Belén, pero ni siquiera indica el número, 
los nombres y el origen de éstos. Tal vez 
fueron sacerdotes mazdeistas de Persia. Es 
significativo que en Persia el símbolo de la 
realidad divina era expresado por el oro,e! 
incienso y la mirra. 

Para los celtas, los reyes fueron tres; 
Maél-Korr, Gad-Sár y Baal-Sár, El primero 
procedente de Europa, el segundo de Egip
to y el tercero de Caldea. Se habrían junta
do para estudiar la especial conjunción as
tral en aquel momento; Saturno fue echp-
sado por Júpiter. Según los reyes, un niño 
que naciera bajo tal coyuntura debería te
ner poderes inmensos. Herodes se enfureció 
al saberlo y al darse cuenta que no sería 
hijo suyo. Según los celias, Jesús estuvo 12 
años (tiempo del ciclo solar) en Egipto edu
cado por Gad-Sár. Es interesante notar que 
Jesús no pudo estar en Nazaretli en los 
años siguientes por la simple razón que tal 
pueblo fue fundado en el siglo Vil d.C. 

En América del Sur, se dice que hubo 
un cuarto rey en Belén, el indio Humac, 
pero éste naufragó cerca de las costas de 
África y llegó muy tarde al pesebre. 

La tradición popular atribuye a los 
Reyes varios poderes; protegen contra la 
epilepsia (colocar su boca sobre la oreja del 
paciente durante la crisis y decir tres veces: 
Gaspar lleva la mirra, Melquior el incienso ^ 
Baltazar el oro. El que lleva sobre él el 
nombre de estos tres reyes será curado del 
mal-caduc por la bondad de Jesús Cristo". 
También en el campo se dice que si la no
che de Reyes es clara el verano será seco; 
si llueve a los Reyes, habrá trigo hasta el 
techo. 

En el pueblo de Francia Blanzac (Hte 
Vienne) el 6 de Enero, se apágala hoguera 
que iba ardiendo desde el 21 de Diciembre, 
el solsticio de invierno y que indicaba la fe
cundidad. En Baux de Provenza, hay una 
leyenda que cuenta que tal lugar fue la tie
rra de origen de los Reyes. En el País Vasco 
se celebra este día la Phesta Berri, fiesta 
muy importante que reemplaza a! Corpus 
Crisfi. 

En el cordado inglés de Gloucester, 
los campesinos encienden' 12 hogueras de 
paja cerca de los campos de trigo^ corres
pondientes a los días que separan la Navi
dad con la Epifam'a y cada día corresponde 
a cada mes del año. Esta diferencia entre el 
25 de Diciembre y el 6 de Enero correspon
de plenamente a las antiguas costumbres ri
tuales acerca de la naturaleza (!a Basilinda) 
como supervivencia de creencias populares 
dictada por un sentiniiento sagrado que liga 
el hombre al cosmos. 

Jan Perenn 
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EL PLANY 
D'UN 

ANTIQUAT 

Quan els vells ens adonem del re-
sultat de la nostra Iluita peí benestar 
social, estem d'acord que hi ha dues 
moráis. 

Si ens atrevim a donar consells ais 
joves ens giren 1'esquena per anti-
quats. 

El progrés actual de la mecánica, 
cirurgia, transport, etc. etc., nolTian 

inventat ni suat; llian adoptat indi-
ferents. 

Nosaltres, els vells, treballárem 
deu hores diaries, mal pagats i pitjor 
considerats, sempre amb la gorra a la 
má, i quan ens pujava la mosca al ñas 
protestárem; llavors ens perseguien i 
ens engarjolaven. Els parats no cobrá-
vem de l'atur ni vob'em cremar ban-
deres. Lluitárem per a l'esdevenidor. 
On hem arribat? 

Es dolorós constatar que part del 
jovent d'avui no llegeix, s'inclina per 
discoteques, bingos, atracaments i al-
tres vicis. 

La dona; aquella flor admirada i 
respectada, sota el pretext de no 
ésser hipócrita, s'ha lliurat en pie ais 
vicis fácils del sexe masculi. 

No cree que d'aquest estat de co
ses neixin matrimonis estables, ni 
que els filis incontrolats no ingressin 

ais rengles deis delinqüents, ells que 
tant necessiten les carícies d'una má 
humana. 

Panorama de desordres socials, de 
guerres, d'atur, davallada de valors, 
d'adulteraments de queviures i tot, 
amb les immoralitats i indiferencia 
cívica. 

No és aixó que voliem; i no proveu 
de predicar al desert si no voleu que 
os passi com a mi, que una noieta 
d'uns dotze anys amb el cigarret a la 
má em dernana foc. Li vaig dii-: Mira 
nena, no fumo pero et vull donar un 
consell i és que. . ." Vete a la porra 
con tus consejos, viejo anticuao". 
L'ánima em caigué ais peus en con-
testar-me de retruc sense pensar-sTii 
gens. 

Esperaré trist i callant ITiora de 
tancar els ulls amb el consol de no 
assistir a la incógnita del futur. 

J. Vigo Mestres 

:':: ̂ ti:¿iitiiiiiiaéiiiiiiMtiiiiiiiiiiii¿;¿íiiiiiii¿¡ii¡iÍÍÍ¿i¡i^^ '• -: 

on es garantitza 
tot el que en ven 

PlaQ Víladomat,! - Tel. 82112 66 - BERGA 
Bisbe Morgades, 18 Tel. 8852152 - VIC 
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ALAFl L'ULTIM 
VOLUM 

Algún escéptic va dir, ja fa molí temps, 
que la Gran Enciclopedia Catalana no s'aca-
baria mai. Evidentment ha tardat molt: 
mes de deu anvs. Pero la tasca ingent 
d'aqiiesta unió d'intel.lectuats catalans 
que l'han feta possible no s'ha aturat. D'en-
trebancs (i de sabotatges) no n'ha faltat, 
Pero aquí queda palesada, una vegada mes, 
la fonja del nostre poblé. Del Poblé Cátala. 
Un poblé que Uuita amb Ilibres i no amb 
pistóles. Que venî  amb la rao i no amb la 
for^a de les armes. La Gran Enciclopedia 
és un testimoni que no dona lloc a dubtes. 
Perqué si algú es pensa que Catalunya és 
una broma, que doni un cop d'ull a aquesta 
obra. No tols els paisos ni lotes les Nacions 
teñen una obra d'aquesta envergadura. De 
fet, es pot dir que en aquests moments és 
l'obra mes important que s'ha fet fins ara 
en la nostra Mengua. L'esforĉ  col.lectiu, 
pero, rha feta possible. Hi ha tot un poblé 
darrera aquesta obra. Tot un poblé que, pa-
cíficament va fent el seu camí cap a la lli-
bertat. Per a la Histflria de Catalunya, 
dones, rhaver aconseguit aquesta fita re
presenta quelcom molt important, perqué 
la llengua és la idenlitat d'un país. Ha estat 
escrit: "El poblé que conserva la seva llen
gua té la clau de la seva llibertat". La Gran 
Enciclopedia Catalana ja és un fet. Catalu
nya ha donat un altre pas cndavant. 

PREMIS LITERARIS 
DE LA BIBLIOTECA CATALANA 

Enguany l'associació de ía Biblioteca Ca
talana concedirá el dia 30 de maig a les 
quatre de la tarda al Palau deis Congressos 
a Perpinyá e! dos premis següents: 

Un premi de 700 IVancs, a *'Narracions" 
o "Poblesi Paisaíges". 

Un premi de 700 francs a "Documents". 
El concurs per a aquests premis és obert 

ais habitants de les comarques següents: 
RosseUó, Vallespir, Conflent, Capcir, Cer-
danya en la seva totalitat, Alt Urgell, Ripo-
llés i també a Andorra i a tots els Catalans 
escampats per Frani^a. 

Els textos han d'ésser escrits a doble es-
pai sobre una sola cara deis fulls i deixant 
un marge d'un ter^ a cada fuU. Els textos 
han d'ésser enviats en triple exemplars a: 
Biblioteca Catalana^ 2 carrer de Franklin, 
66000 Perplnyá, Franca (tel. 34 40 81) 
abans del dia 10 d'abril. Els premis no se
rán partits: a mes deis textos premiats su-
posem que hi haurá, com es va produir 
l'any passat, altres textos interessants que 
podran també ésser pubücats i que el Jurat 
triará. L'Associació de la Biblioteca Catala
na es reserva el dret de publicació i d'edició 

de tots els textos retinguts peí Jurat: els 
premiats i els altres. De primer, aquests tex
tos serán pubhcats en el nostre butlletí, 
"Rebrolls" i al cap de dos anys, quan hi 
haurá un nombre suFicient de textos, la Bi
blioteca Catalana es publicará en dos vó-
lums: un vólum de Narracions i Pobles i 
Paisatges, i un vólum de: Documents. La 
nostra finalitat és la publicació d'aquests 
volums per tal d'impulsar els uns a escriure 
i els altres a Uegir coses de llurs comarques. 

Com l'any passat, hi haurá també un 
concurs de redacció obert a tots els joves 
que vulguin participar-hi. Aquest concurs 
es fará dissabte 18 d'abril al Palau deis 
Congressos sala 20 a les dues de la tarda. 
Hi haurá recompenses per a tots, les quaJs 
recompenses serán distribuides dissabte 30 
de maig a les quatre de la tarda en iniciar 
l'acte literari al Palau deis Congressos. Les 
redaccions ben escrites serán publicadesen 
el nostre butlletí d'alumnes í professors: 
Entre Tots Ho Farem Tot, 

na). 
(Els textos han d'ésser escrits a máqui-

BIOGRAFÍAS 

DE ANTAÑO 

Y DE AHORA 

EL PINGÜINO 

(de ADELIA) 

Ave de la subclase de las Impennes, orden de los esfeniciformes 
y perteneciente a la familia de las Esfenícidas. Ll»va una etiqueta 
con aquello científico y que dice "Pygoscelis adellae". 

Es un aristócrata. Jamás abandona su traje de etiqueta. Tiene 
fama, por el mundil lo social, de ser un fresco. Se le encuentra 
constituyendo verdaderas aglomeraciones y apesta a pescadilla. Su 
debil idad son tos helados. 

Quema su vida en los acontecimientos mundanos, asistiendo a 
bautizos, bodas y entierros. Es figura obligada en conferencias, 
reuniones y conciertos {ronca sonoramente en los palcos prosce
nio). También se le identif ica en la ONU y otros organismos inter
nacionales. 

Su andar es torpe y se balancea de un lado a o t ro . Salta a la vis
ta que padece de callos, con tanto ajetreo. 

En cierta ocasión sorprendí una bandada de estas aves salien
do de una iglesia, después de asistir a un "bodo r r i o " por todo lo 
alto. Me acerqué, con precaución para no asustarles, con objeto 
de comprobar si es cierto que huelen, como dicen unos a sardina 
olvidada, y como opinan muchos a aceite de hígado de bacalao. 
Me llevé una decepción. Les olí a conciencia, (cuchicheaban entre 
sí, mirándome con asombro) tanto, que tuve que dejar mis ejerci
cios olfativos pues creo se iniciaba entre ellos cierto mosqueo. 
Nada, lo que se dice nada de oler a pescado, ni algas marinas, ni 
tan siquiera a bocadillo de sardinas de lata. Los únicos olores que 
viajaron a mi pituitaria fueron los de un suave perfume francés y 
algún que ot ro pestazo de tul ipán negro o varón dandy. 

Biógrafo 
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Hetres 

¡REINA MÍA! 

Y me dicen que te cante?. . . Si de niña, 
ya en los brazos de mi Madre te canté!. . . 
Y al compás de los latidos de su pecho 
tus grandezas y tu historia, de sus labios 

con deleite yo escuché. 

Desde entonces, el amor hacia mi Tierra 
y el amor hacia la Reina de Cerdaña, 

enlazados van los dos. 
Y han crecido con orgullo dentro el alma 
con perfumes de sagrada Tradición. 

Y a pesar de que entre días de grandeza 
no faltaron a mi Villa 
tiempos duros de tristezas y dolor: 
esa Imagen, reviviendo, resplandece 
desafiando las tormentas como faro salvador. 

Que esa luz brille y conduzca a nuestra Tierra 
por las sendas del progreso y del amor 
Y esa Virgen venerada, 

Reina de la Sacristía, 
sea el rayo de esperanza y de alegría, 
que ilumine nuestras noches 

de tristezas y temor. 
Llorens 

EL POTOL 

Pótol et diuen perqué dus un sac 
al coll, 
menes el tarot vell, les espardenyes 
trencades i Ilueixes parracs per mantell. 
Pero tu ets I'amo de les eres. 
Tu dorms en els pallers. 
Trepitges camins verges. 
Ets amic deis ocells. 
Xerres amb l'oreneta. 
Beus l'aigua del torrent. 
Fins i tot els grills et coneixen puix que 
fas gresca amb ells. 
Mai segueixes camins recles. Sempre 
prens el portell de les dreceres. 
Pótol, ves caminant. 
Jo vine al teu darrera. 

Trobador 

XICOTS i XICOTES 

Passejant per la muntanya 
Eli contemplava les branques 
Verdes deis olivars, mogudes 
Per un vent enfurismat. 
Veu un arbre podrit i diu: 
Quina aulor de centenar i. . . 
Oh vells corbats i torcits arbres 
Una sola caricia teniu. 
El caliu del sol. . . 
Després de molt caminar ell s 'exclama: 
Qué bella és la plana 
Perdente dins les ampies ierres. 
Oh! camps deja collits, tots daurats 
Per la llum del cel ciar. 
Xicots i xicotes, no us avergonyiu 
De trehallar al camp: 
El blat, ens permet d'ens nodrir 
Es un treball que naix. 
Els vostres amics us miraran 
I els hi entrará desig 
D'ajudar-vos. Com és bonic el camp sembrat! 
Veure com creix el nostre sosteniment. 
No oblideu mai que si la térra 
No dongués el seu rendiment, no es podria 
viure. Si ho penseu, us adonareu 
Que el treball del camp és el mes important. 

Isais Valls era un gran home, profond, 
modest de grans sentiments. 
El seu pensament enlairat s 'exclamava: 
Oh! si ens estimessim tots amb germanor! 
Si els nostrespensaments s'unissin i les 
nostres animes s'ajuntessin amb les nostres 
llágrimes quanta pan reinarla! 
Es tan bonic contemplar amb la llum de la 
lluna els camps llaurats. . . 
I veure un nou dia amb el sembrat que neix. 
Coratge joventut! Que aquest treball 
és el mes sá. 

Ell era una pura consciéncia, 
que valorava els seus sentiments. 
Contempla la llum del matí i s 'exclama: 
Oh raig de sol del meu país llunyá 
El vent mou les branques 
I amb el piuladis deis ocells 
les fulles dansen. 
Ell que tingué tanta esperanga 
En I'avenir d'un dia nou. 
Dins la nit silenciosa 
Amb raigs de lluna 
Ells somnia encara 
Amb sa dolga patria aimada. . 

Carme Clausell Bernat 
Juliol 1980 
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Rosa Mana 
SALSA MARESME SALSA DE COGOMBRES 

(Preda, per carn i peix) (Per varis) 
S'escaliva un tomáquet i, sense la pell i les llavors, es ^s piquen bé els cogombres, es posen en una cassola 

pica en un morter ¡unt amb un gra d'all. S'afegeix oli i ^i^b un país de fariña, llard, pebre, sal i el brou sufi-
sal remenant-ho bé. També pot barrejar-se amb una cient. S'hi deixa donar un bull i la salsa ¡a está feta. Co-
maionesa i en aquest cas no s'hi ha d'afegir roli. H's abans de servir-la. 

SECCIO DESOCORRISME 
DE LACREU ROJA s€}cotnsme 

EN CAS D'HEMORRAGIA NASAL. 
QUE HE DE FER? 

— Introduir per l'orifici que sagna un tros de gasa o 
coto fluix en forma de pilótete, si és possible embegut 
d'aigua oxigenada diluida. 

— Teñir el pacient boca en Taire. 
— Prénner la part externa del ñas damunt el tap durant 

uns cinc o deu minuts. 
— Tranquil.litzar el pacient i rentar-li la cara. 
— Si rhemorrágia no cedeix renovar el tap, mantenint 

la pressió externa i anar al metge. 
Puigcerdá, 8 de gener de 1981 

LA COMISSIO DE GOVERNACIO 
DAVANT EL CAOS CIRCULATORI 

Com a Tinent d'Alcalde de Governació 
de l'Ajuntament de Puigcerdá cree que l'ar-
ticle aparegut al número anterior de RU-
FACA no concreta suficientment la proble
mática abordada. Degut a que vaig teñir 
que arribar tard a l'entrevista sostinguda 
entre els companys regidors de la Comissió 
i els corresponsal» de la Revista, ignoro si 
és consecuencia de no aprofondir suficient
ment les respostes o el mal plantejament 
de les preguntes o a que es divaga una mica 
sobre el tema. En tot cas voldria explícitar-
ho una miqueta mes, per fer comprensible 
la situació a tothom. 

A l'estiu de l'any 1979 el company Car
ies Canes presenta un projecte de circulació 
que prepara assessorat per técnics de l'A
juntament de Barcelona, que la Comissió 
en principi acceptá i presenta al Pie de l'A
juntament. Aquest cregué convenient dei-
xar que la mateixa Comissió resolgués el 
mes procedent, delegant-lTii les facultats 
resolutóries. La Comissió tira endavant 
el projecte, que cree és prou acertat, pero 
en el qual hi havia una qüestió amb capaci-
tat d'embolicar la troca. Es tractava deis 
parkings o aparcaments de pagament. El 
projecte assenyalava uns llocs, principal-
ment les places de Santa Maria i deis He-
rois, en les quals els vehicles podríen apar
car i quedarien vigilats a canvi d'una taxa 
municipal. Tot i que hi havien també apar
caments gratuits a la pla^a del 10 d'abril, 
darrera l'Estany i a molts carrers fora de 
la zona peatonal, deseguida varen aparéi-

xer algunes veus dient que aixó seria la 
desfeta i que portarla la ruina del comer;. 
Sembla ser que, efectivament, und quants 
comerciants del capdamunt del carrer Ma-
jor (tram antic) no estaven d'acord per con
siderar que el fer pagar per l'aparcament 
deis vehicles causarla un transtorn serios a 
les operacions mercantils de Uurs establi-
ments. 

La Comissió, preveient el temporal que 
s'apropava, no vulgué fer us de l'autoritza-
ció conferida peí Pie sense previa consulta 
i en una reunió de treball informa a la resta 
deis companys del Consistori del problema. 
De la mateixa manera que s'havia delegat 
en la Comissió, sense mes preámbuls ni ave-
riguacions, una bona parts deis consellers 
desautoritzaren a la Comissió i aquesta en 
prengué nota i retirá el projecte. En aquest 
cas la Comissió podia haver-ho fet passar 
la seba donat que tenia delegado del Pie, 
que constava en acta, pero quan es té es-
perit democrátic no s'actua contra la vo-
luntat del Consistori i així es va fer ja que 
la mateixa representativitat teñen uns que 
altres consellers i ningú és mes que altre. 

Pensem que el procedent bagues estat 
informar-se degudament, permetre que es 
fes una aprovació inicial i una exposició 
pública, estudiar les impugnacions que 
s'arribessin a presentar, la significació i 
coherencia de les mateíxes i, a resultes de 
les quals podia haver-se modificat, per 
exemple, la part mes conflictiva que apa-
rentment eren els parkings i combinar-los 
amb zones blaves, modificar l'import de les 
taxes d'aparcament, variar els horaris de 
cárrega i descáfrega, etc. Pero no, una ava-
lantxa de protestes caigueren sobre el Pro

jecte sense cap mes raonament que el fet 
que tres o quatre comerciants (no mes) ha
vien posat el crit al cel. I l'assumpte resta 
arxivat. Ignorem si aquests mateixos se-
nyors es queixen ara de la disbauxa. 

Al cap de cert temps el que suscriu plan-
teja la possibilitat d'enfocar la cosa a l'enre-
vés, és a dir, fent-me ressó d'una idea de 
rArquitecte Sr. Xavier Sola, d'establir la 
circulació per dalt, donant entrada al poblé 
per la pla(a de Barcelona cap a les places 
deis Herois i Santa Maria, i baixar a la pla^a 
Cabrinety per sortir pels carrers Escoles 
Pies, Font del Llanes i Alfons I, o des d'el 
carrer Espanya per l'Abat Oliva. D'aquesta 
manera es limitava el tránsit de la part infe
rior a la pla^a Santa Maria, al no teñir altre 
objecte que la sortida de la població. La 
Permanent es manifesté en contra sense 
voler considerar tan sois la proposta. 

Posteriorment i davant el carrero sense 
sortida de la materia es proposá al Pie que 
manifestés el que volia fer i es discutí carrer 
per carrer f ins a quedar les coses quasi en la 
mateixa situació en que estaven anterior-
ment, lo qual no tingué ressonáncia pública 
per haver-se tractat en sessions de treball a 
porta tancada; algunes petites variacions fo-
ren introduides convertir en zones blaves 
el carrer Victoria, pla;a del Sol, pla?a Ca
brinety i piafa de l'Ajuntament; carrer Es
panya en una sola direcció, donar pas al 
carrer Ramón Cosp en un sol sentit, etc. 
Així i tot hi hagué una clara oposició en 
qué el carrer d'Espanya tingues nomésuna 
sola direcció i es torna a modificar, com 
també unes senyals que s'havia comen^at a 
col.locar a la Pla(a de Santa Maria. El Pie 
demostrá no teñir prácticament interés en 
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la senyalització i la circulació donat que a 
les reunions s'acabá prácticament atnb la 
inasistencia total, malgrat portar-se a terme 
el que acordava la majoria, pero en el que 
sí es veié interés fou en extorsionar qualse-
vol actitud o iniciativa de la Comissió, tot 
i que es comptava en tot moment amb el 
vist i plau de 1'Alcaldía. £1 que passava és 
que haviem acabat la primera etapa de fun-
cionament de TAjuntament —del que en 
parlaretn un altre dia, si s'escau— i estava 
gestant-se una Iluita de poder des deis 
elements mes autoritaris contra els demó-
crates i aquest fou en primer "round", i el 
que paga la festa fou el poblé, que encara 
segueix amb ITieréncia caótica de la circu
lació, entre altres tares ben marcades, que 
fan que en certs ámbits l'actuació munici
pal sigui nula totalment o raquítica, amb 
manca d'orientació i d'eficácia. El que s'en 
diu una disbauxa. 

Així queda la cosa morta. De tot alió en 
resta una llista de senyals per a col.locar, 
que degut a la situació que atravessava la 
Brigada d'Obres municipal —una altra he
rencia— no ha pogut executar-se sino molt 
parcialment fins ara, i els discs, miralls i 
cartells romanen per algún magatzem muni
cipal. Després s'hi sumaven altres proble-
mes: No es tenia resolt degudament ni l'e-
quipament, ni el personal, ni el procedi-
ment d'actuació de la Policía municipal, 
restaven alguns carrers sense pavimentació 
que dificultaven establir els circuits conve-
nients, etc. Com es pot veure aquest pro
blema de la circulació té implicacions que 
escapen a la competencia de la Comissió 
i que afecten a tot l'Ajuntament i de ma
nera directa a l'Alcaldia, que té el poder de-

císsori en qüestions de tanta importancia tablement aquest acord no s'ha dut a terme 
com la Guardia municipal, les multes, etc. i que desconeixem tot el que fa la part exe-
sense oblidar la qüestió executiva, el con- cutiva, al pagament de les sancions i les per-
trol i la inspecció. sones que no han fet efectives les multes. 

La Comissió pero, ana insistint en tots Amb aqüestes condicions la Comissió natu-
aquests temes i afavorí la ressolució de ralment no es sent responsable de la situa-
qüestions que de forma indirecta repercu- ció ni pot actuar en profunditat per manca 
tien en aquesta problemática, i en arribar a d'autoritat, que no pot transmetre ais 
la tardor passada es reuní amb l'Alcalde per agents de la Policía municipal. Pero no per 
tractar la situació i va ser aleshores quan aixó deixa de treballar i de preocupar-se, 
s'ens digué que ell estava desborda! per com és ben obvi del que fins ara s'ha vingut 
molts altres problemes i ens demaná si ens relatant. A mes, en aquest moment hi ha 
volíem fer carree de la qüestió de circulació un "impasse" degut a l'espera de la col.lo-
i ordre públic, al que la Comissió respongué cació deis discs i altres senyalitzacions, a 
positivament pero demanant els mitjans i'aguait de l'anomenament deis agents con-
adients per tal de gestionar-ho correcta- cursants, de la pavimentació d'alguns car-
ment. Tot seguit la Comissió presenta una rers, i a la expectativa de la reorganització 
Moció al Pie demanant a tots els companys de l'Ajuntament degut a la dimissió del 
del Consístori el recolzament total i l'apro- Sr. Francesc Turiera i a la designació del 
vació de determínades mesures. Entre elles "ou sustituí, amb el que pugui comportar 
cal referir l'anomenament de quatre agents de canvi en el "cartapaci" municipal i en 
de la Policía Municipal, un responsable de el seu funcionament. 
la Brigada d'Obres i un Arquitecte i un Veurem dones, dins de poc temps, si te-
Aparellador. L'encarregat de la Brigada fou nim l'esperada possibilitat d'emprendre 
anomenat i des d'aleshores sembla resolta unes sol.lucíons quasí defínitives en ordre a 
la situació d'aquell important servei amb la liquidacíó total d'aquest problema, en el 
total satisfacció de la població; el concurs sentit de deixar muntat un Servei que 
deis agents de la Policía municipal está en afronti degudament les necessitats de la 
marxa i pensem estará resolt dins molt poc nostra Vila, sempre susceptible de millorar-
temps; manca encara obrir el concurs pels se, sens dubte, pero que alluny per sempre 
técnics municipals. També es demaná, i la imatge d'abandonament i de caos, herén-
també s'obtingué una resposta totalment cía d'uns altres temps. El que cal és donar 
favorable del Pie, un procediment rígid peí 1» resposta que reclama la població i con-
pagament de les sancions de circulació, les fiem Que Puigcerdá tindrá díntre de poc el 
taxes d'aplicació pels vehicles mal aparcats Servei que es mereix i que tothom troba a 
que fessin necessária la utilització deis "ce- faltar. Tot el demés son paraules buides, 
pos" i el seguíment per part de la Comissió que no treuen cap a res. 
deis trámits executius fins el pagament de Francesc Xavier Bosom 
les sancions. Hem de dir, pero, que lamen- Tínent d'Alcaldede Governació 
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José Antonio, 22 Teléfon 88 01 47 
PUIGCERDÁ 

Mff,S.A 
MUNTATGES ELECTRICS 

DOMESTICS I INDUSTRIALS 

Avda. Dr. Piguillem, 3 PUIGERDÁ (Girona) 

Compra i venda de monedes 
& • _ • 1 a • antigües de col.lecció. 

NumisiiiatK 
PUIGCERDÁ 

(Girona) 
Alfons I, 50- 1er. 
TEL.: (972) 88 08 6 6 - 8 8 08 94 

Antiguitats E.ORRI 
Mejor, 30 Tel. 88 02 87 

PUIGCERDÁ 

\ r 

C O N S T R U C C I O N E S 

F. BRAVO 
Colonia Simón, 17, 1er., la Tel. 88 13 44 

PUIGCERDÁ (girona) 

Palau 
Major, 13 - Teléfon 88 06 99 Puígcerdá 

SBlmuiDfias 
SOUVENIRS - JUGUETERÍA 

ARTÍCULOS REGALO 
LISTAS DE BODA 

PLAZA DEL CAMPANARIO, TO 
TeL 88 02 77 PUIGCERDÁ 

electrodoméstics 

PIRIIXIEU 

Avinguda Dr. Piguillem, 3 

PUIGCERDÁ 
(Girona) 



MAS CATAIA 

MERANGES (LA CERDANYA) 
Tel. (972) 88 00 33 

" CUINATÍPICA-CATALANAGUARDONADA 
AMB ELS PREMIS "IGNASl DOMÉNECH" 

1978-1979-1980 

PREMI INTERNACIONAL DE TURISME 
1 GASTRONOMÍA 1980 S¿l 

MEMBRE DE L A "CHAINE DES ROTISSEÜRS" 

PROMOTOR DEL "CONSELL CÁTALA DE LA CUINA" 

GUIES GASTRONÜMIQUES I TURÍSTIQUES D'ESPANYA: 
CLASSIFICACIÚ: CAMPSA: 1 SOL - GOURWIETOUR: 7 1/2 -10 

(ACONSELLEM RESERVAR PLACA PER TELÉFON) 


